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دکتر داوود ادیب
رییس کانون هماهنگی فاوا

انتظارات از وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات دولت چهاردهم

GDP کمک به افزایش سهم اقتصاد دیجیتال از  
امروزه اقتصاد برخی از کشورها حدود ۳5 تا 40 درصد مبتنی بر اقتصاد دیجیتال است و 
سهم کشورمان از اقتصاد دیجیتال بر اساس آمارهایی که در دست است در سال 1402 
ــور چین در همان سال  ــت که در کش ــت و این در حالی اس حدود 9/7 درصد بوده اس
این عدد حدود 41 درصد بوده است. این سهم، مبین این واقعیت است که با توجه به 
میانگین جهانی، سهم اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص داخلی به صورت میانگین 15 
درصد است که ایران فاصله زیادی با کشورهای توسعه یافته داشته ولذا باید برنامه ریزی 

مناسبی را در این خصوص انجام دهیم. 

مفهوم اینکه با کشورهای توسعه یافته و حتی در حال توسعه فاصله طولانی داریم به این 
مفهوم است که اگر با این روال امروزی تلاش کنیم تا سهم اقتصاد دیجیتال را بالا ببریم 
و به میانگین 15 برسیم، با توجه به تحولاتی که در سال های اخیر در کشورها افتاده و 
اکثر کشورها برنامه های مدونی را در راستای بالا بردن سهم اقتصاد دیجیتال در دست 
اقدام دارند، این میانگین نیز بالا رفته و در آینده نزدیک مجبور به رقابت و رسیدن به 
میانگین حداقل ۳0 خواهیم بود. به همین منظور وزیر آتی می بایست شناخت کافی از 
تحولات روز دنیا در این حوزه داشته و سعی کند که از تجربه های موفق دنیا استفاده 
نموده و با کمک بخش خصوصی در راستای رسیدن به میانگین جهان در دو سال آینده 

برنامه ریزی نماید.

  کمک به رفع مشکلات پسا فیلتر
ــنهاد وزیر  ــورتی در ارتباط با ارزیابی و  پیش یکی از چالش های بزرگی که کارگروه مش
ارتباطات دولت چهاردهم با آن روبرو بوده است، موضوع محدودیت های اینترنتی است و 
به عبارتی بحث این موضوع که سرعت پایین اینترنت و  موضوع فیلترینگ در سال های 

اخیر چه میزان مشکل ایجاد نموده است.
یکی از اتفاقات نگران کننده این است که محدودیت های ایجاد شده موجب رونق برخی 
از کسب و کارهای غیرقانونی و غیرمجاز از قبیل فروش فیلترشکن ها در سال های اخیر  
شده است. محدودیتی که از نگاه محدودسازان که قرار بود، جلوی تخلفات را بگیرد خود 
در عمل به گسترش تخلفات بزرگ تری دامن زده است و این اقدام امکان ورود به سایت 
ــکن امکان باز شدن آن میسر نبود را هم اکنون برای قشری از  هایی که بدون فیلترش

جوانان فراهم نموده که پیش از این در معرض آن نبوده اند. 
این محدودیت ها متاسفانه برعکس عمل نموده و باعث ترویج برخی از جرایم، اشاعه 
ــن نوجوانان به عنــوان  ــاد و بروز بی بند و باری در بی ــات، اعمال مجرمانه، فس تخلف

سرمایـــه های اجتماعی کشورمان شده است.

به اعتقاد بنده وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات دولت چهاردهم جدا  از شخصیت تعامل پذیر و میانه رو که حتما می بایست داشته باشد،  باید اقدامات پیشنهادی در 
حوزه های ذیل را مدنظر قرار دهد که در فرایند آن، نتایج مطلوبی طی چهار سال دولت چهاردهم حاصل خواهد شد.

سوال این است که چرا اقدام به محدودیتی می نماییم که می دانیم اجرای این محدودیت 
آسیب زا می باشد. امروز با طیف وسیعی از جوانان روبرو هستیم که برای امرار معاش، 
اقدام به دانلود و نصب فیلترشکن هایی می نمایند که بیشتر از اینکه این ها، رفع فیلتر 
نماید، دسترسی به اطلاعات شخصی و محرمانه، سوءاستفاده و وارد کردن انواع بدافزار به 
رایانه ها و گوشی های تلفن افراد را در برنامه خود داشته و احتمال خطرات جدی چون 
قرار گرفتن در معرض درگاه های جعلی و فیشینگ کلاهبرداری های اینترنتی و موارد 

این چنین را دو چندان می سازند.
این موارد و موضوعاتی از این قبیل جزو نکاتی است که وزیر دولت چهاردهم می بایست 
ــرد فنی و منطقی در این خصوص به  ــه جد مورد توجه قرار داده و با رویک ــا را ب آن ه

نهادهای نظارتی روشن گری نماید. 

امروز با انقلاب صنعتی پنجم روبرو می باشیم و اقدامات و تجویزهای قرن های پیشین 
به هیچ وجه کارساز نمی باشد. اگرچه وزیر به تنهایی نخواهد توانست در این خصوص 
اقدام نماید، ولیکن وزیر آتی می بایست نخست خود به این موضوع معتقد باشد و سپس 
سعی نماید که نهادهای درگیر را از عواقب اقدامات ناسنجیده مطلع نموده و در این راستا 

درخواست همکاری نماید.    

  استفاده از مولدسازی جهت توسعه فناوری و فناوری جهت توسعه مولدسازی
تجربه جهانی نشان داده است که کشورهایی که از طرح مولدسازی استفاده نموده اند، 
کشورهای موفقی بوده و به میزانی که در راستای مولدسازی قدم برداشته اند چندین 

برابر، توسعه کمی و کیفی در حوزه های مختلف را به دست آورده اند.
هیات مولدسازی 21 دی 1401 آیین نامه اجرایی مولدسازی را تصویب نموده است، در 
ماده هفت این آیین نامه دستگاه ها مکلف شدند در قالب سامانه ساد، اطلاعات اموال خود 

را ثبت کنند؛ اما متاسفانه در این حوزه، اقدامات قابل توجهی صورت نگرفته است.
در خصوص وزارت ارتباطات، این موضوع را از دو منظر می توان مد نظر قرار داد، یکی 
از این موارد لزوم استفاده از فناوری های نوظهور در طرح مولدسازی است که این مورد 
در بند شش آیین نامه مولدسازی دیده شده است و در این بند آمده است که »وزارت 
اقتصاد و دارایی مکلف است در اجرای این مصوبه زمینه هوشمندسازی و فرایند های 
ــازی از جمله شناسایی، ارزش افزایی و قیمت گذاری با بهره گیری از ظرفیت  مولدس
ــتگاه های دولتی و ارتقا آن به منظور ثبت اطلاعات طرح های  ــامانه جامع اموال دس س
عمرانی نیمه تمام را فراهم نماید، به نحوی که ثبت، رصد و ارزیابی اقدامات مقتضی با 
دارایی ها، فی مابین دستگاه های مشمول به صورت برخط امکان پذیر باشد« که در این 
ــتا وزارت ارتباطات می تواند با استفاده از توانمندی شرکت های حوزه فاوا در این  راس

محدودیت های ایجاد شده موجب رونق 
برخی از کس��ب و کارهای غیرقانونی و 
غیرمجاز از قبیل فروش فیلترشکن ها 

در سال های اخیر  شده است. 
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خصوص کمک نماید.
ــازی می تواند بسترساز توسعه فناوری های نوین  ــت که آیا مولدس موضوع دوم این اس
ــخ آن نیز مثبت است، موارد  در حوزه صنعت فناوری اطلاعات و ارتباطات گردد؟ پاس
پیش بینی شده آیین نامه مولدسازی، شامل »مولدسازی دارایی مازاد« و »همچنین 

مولدسازی طرح های عمرانی نیمه تمام« چنین توجهی را داشته است.
ــورها هم انجام شده و شاهد موفقیت آنها به ویژه در فرانسه،  ــایر کش این فرآیند در س
ــطح درآمدزایی این کشورها را  ــنگاپور، کره جنوبی و ترکیه هستیم. مولدسازی س س
ــفانه فقط 10 درصد برنامه های مورد تأکید در آیین نامه اجرایی  ــت. متاس بالا برده اس

مولدسازی در ایران محقق شده است.
ــازی، فروش یا تبدیل اموال  وزیر ارتباطات دولت چهاردهم می تواند از ظرفیت مولدس
مازاد در وزارت ارتباطات برای توسعه زیرساخت های کشور و  تکمیل شبکه ملی اطلاعات 
استفاده نماید. در این طرح اپراتورهای بخش خصوصی می توانند حمایت های واقعی 
و مناسب از وزارت ارتباطات به عنوان تسهیلات بی بهره دریافت و در توسعه مشارکت 
ــازی یک موضوع کاملا قانونی بوده و نه تنها مشکلاتی را برای تصمیم  نمایند. مولدس
گیران آن در این راستا ایجاد نمی نماید، بلکه به عبارتی عدم اجرای آن جزو مصادیق 
ترک فعل بوده که خود می تواند مجازات تعریف شده در قوانین ترک فعل مدیران را در 

صورت عدم انجام به همراه داشته باشد.

  توسعه کمی و کیفی منطقه پیام
از موضوعاتی که در چند دولت اخیر در حوزه وظایف وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
به کرات مطرح گردیده است، توسعه منطقه اقتصادی پیام بوده است که به نظر می رسد 
برای رسیدن به یک منطقه اقتصادی قابل مقایسه با کشورهای نه تنها توسعه یافته، بلکه 

کشورهای منطقه راه طولانی داریم.
ــه ویژه اقتصادی  ــرمایه گذاری منطق ــزی که با عنوان »مزیت های قانونی س آن چی
پیام« مطرح می گردد، زمانی می تواند محقق و مورد استفاده قرار گیرد که مشکلات 
زیرساختی چه در حوزه کاربردی در داخل آن و چه دسترسی از مرکز پایتخت به آن 

مجموعه مرتفع گردد.
به همین منظور پیشنهاد می گردد وزیر دولت چهاردهم، ایجاد اینترنت زون در منطقه 
ــاخت های مهم در آن  منطقه جهت استفاده از ظرفیت های آن  ــعه زیرس پیام و توس
منطقه و مشارکت با وزارت راه و شهرداری برای ناوگان ریلی پر سرعت برای دسترسی 
ــتفاده واقعی از این  به این منطقه را در دوره خود در برنامه کاری قراردهد تا امکان اس
مجموعه برای شرکت های تولیدی واقعی که مجبور به استفاده از نیروهای تخصصی 

دفتر مرکزی خود در آن منطقه را دارند فراهم گردد.

  توجه به شرکت مخابرات ایران به عنوان  بزرگ ترین اپراتور منطقه
در سال های اخیر عدم توجه وزارت ارتباطات به شرکت مخابرات ایران باعث تضعیف 
این شرکت و  به صورت دومینو وار، تضعیف شرکت های تولیدی و خدماتی طرف قرارداد 
مقابل مخابرات ایران شده است. شرکت مخابرات متاسفانه در سال های اخیر با مشکلات 

نقدینگی قابل توجهی روبرو شده است.
ــرکت مخابرات ایران مانند دومینو از طرف آن به  ــتا مشکلات نقدینگی ش در این راس
شرکت های تولیدکننده داخلی و ارایه کنندگان خدمات فنی و مهندسی و در نهایت 
به خانواده چند میلیونی آنها سرایت گردیده و باعث تعطیلی بخش بزرگی از صنعت 

مخابرات کشور شده است.
ما در ارتباط با اپراتورها و مخابرات ایران با مدل مونوپولی در سمت تقاضا روبرو هستیم؛ 
به این مفهوم که بر خلاف صنایعی از قبیل شرکت های خودروسازی که محدود هستند 
و مشتریان خیلی زیادی دارند و به عبارتی مونوپولی در سمت عرضه در آن مجموعه ها 
حاکم می باشد. در مقابل در صنعت فناوری اطلاعات و ارتباطات و علی الخصوص حوزه 
مخابرات و زیرساخت، تولیدکنندگان فراوان و درخواست کننده محدودی داریم که در 
ــرکت مخابرات ایران به عنوان مشتری مادر و اصلی از لحاظ  صورتی که اپراتورها و ش
اقتصادی و مالی در شرایط مطلوبی نباشند، با کاهش یا قطع تقاضا و نیاز از سوی این 

متقاضی ها، تمامی زنجیره تامین این صنعت متاثر خواهد گردید.
ــتا از وزیر دولت چهاردهم این انتظار می رود که با نگاهی دور اندیش و با  در این راس

درک این موضوع که شرکت مخابرات ضعیف باعث نابودی زیست بوم مرتبط خواهد 
شد، در برون رفت مخابرات از این معضل کمک نموده و صنایع وابسته به آن را از مرگ 

حتمی نجات دهد.  

  صادرات محصولات فناورانه با دیپلماسی سیاسی
ــتیم، تنها راه برون رفت از وضعیتی که در آن  ــرایط نامناسب تحریم هس امروزه در ش
ــعه صادرات غیر نفتی است و بدیهی است که یکی از اصلی ترین  قرار گرفته ایم، توس
ــی چه در حوزه نرم افزار و سخت  ــرکت های فنی و مهندس راهبردهای کلان، ورود ش
ــایه می باشد  ــور همس ــی به بازارهای کش افزار و چه در حوزه خدمات فنی و مهندس
ــتیم؛ به این  ــبتا خوبی را با آنها داریم. ما نیازمند ارتباطات پایدار هس که ارتباطات نس
ــت و در صورت  ــوپرمارکتی مقوله ای زمان بر اس دلیل که صادرات محصولات غیر س
تغییر دیپلماسی سیاسی که منجر به توقف دیپلماسی اقتصادی می گردد، صدمات قابل 
توجهی ممکن است به شرکت های صادراتی ما وارد شود. از لحظه شروع مقدمات یک 
صادرات تا عملیاتی شدن آن ممکن است چند سال طول بکشد و در این میان نیازمند 

پایداری روابط سیاسی بین کشورمان و کشورهای منطقه می باشیم.
رشد پایدار صادرات محصولات فناورانه، نیازمند اتخاذ دیپلماسی اقتصادی قوی و کارآمد 
و هماهنگی وزارت ارتباطات با تشکل های صادراتی و وزارت امور خارجه و در راس آن 

رییس جمهور می باشد.

  تشکیل ستاد حمایت از فری لنسینگ در وزارت ارتباطات
در چند دهه گذشته، محور توسعه و رشد در تمامی کشورهای توسعه یافته، از سرمایه 
ــرمایه انسانی و سپس به سرمایه اجتماعی تغییر جهت یافته و در عصر  فیزیکی به س
ــرمایه اجتماعی خود حکومت داری  ــوری نمی تواند بدون تکیه بر س حاضر هیچ کش

نماید.
امروزه یکی از معضلات بزرگ کشور خروج مغزهای اطلاعاتی است. با خروج هر نخبه 
از کشور، حجم بالایی از سرمایه های دانشی سرمایه گذاری شده در طول ده ها سال 
که همراه با هزینه های قابل توجه برای هر نفر بوده است، از کشور خارج می گردد که 

متاسفانه به این موضوع بی توجه  می باشیم.
در صورتی که سرمایه های اجتماعی انسانی و مبتنی بر نیروهای دانشی را سامان دهی 
نماییم و فضای مناسبی را برای درآمدزایی فری لنسرها داشته باشیم )با معافیت مالیاتی( 
ــود هم از خروج  ــرعت بدون فیلتر در اختیار آنها قرار داده ش هم چنین اینترنت پر س
مغزهای اطلاعاتی جلوگیری کرده ایم و هم با ایجاد جذابیت برای ماندن از خروج آنها 
جلوگیری نموده و از امنیت خروج اطلاعات و مغزهای اطلاعاتی صیانت نموده ایم. البته 
این درخواست به منزله پیشنهاد اینترنت طبقاتی نبوده و طرح این موضوع فقط طرح 
در راستای سرعت بالای اینترنت و با فرض ارایه اینترنت یکسان از لحاظ دسترسی برای 

تمامی مردم ایران می باشد. 
بدیهی است که موضوع رفع فیلترینگ موضوعی است که جزو مطالبات بخش بزرگی 
ــتا به وعده های خود  ــتیم که دولت چهاردهم در این راس از جامعه بوده و امیدوار هس

عمل نماید .

در س��ال های اخیر عدم توجه وزارت 
ارتباطات به ش��رکت مخاب��رات ایران 
باعث تضعیف این شرکت و  به صورت 
دومین��و وار، تضعی��ف ش��رکت ه��ای 
تولیدی و خدماتی طرف قرارداد مقابل 

مخابرات ایران شده است.
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در حالی که سهم اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص داخلی )GDP( در ایران بین 
ــعه  ــت، با توس ــت درصد و به عبارتی نیمی از رقم میانگین جهانی اس هفت تا هش
استفاده از ابزارهای هوش مصنوعی در صنعت مالی، می توان این سهم را به میزان 

قابل توجهی بهبود بخشید.
سهم اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص داخلی در جهان به طور متوسط 15 درصد 
است. این رقم در کشورهای توسعه یافته به مراتب عدد بالاتری را نشان می دهد. 
به عنوان مثال سهم اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص داخلی چین به عنوان دومین 
ــت. مرور آمار و اطلاعات کمی کشورها در این  قدرت اقتصادی دنیا، 41 درصد اس
حوزه، بیانگر ظرفیت بزرگ پیش روی کشور ایران در استفاده از اقتصاد دیجیتالی 

به عنوان یک فرصت تاریخی برای جهش اقتصادی است.
ــک بیان کلی، اقتصاد دیجیتال به معنای ارزش آفرینی اقتصادی با بهره گیری  در ی
از فناوری های نوین است به گونه ای که در هسته آن تولید نرم افزار و سخت افزار، 
ــکوها و خدمات دیجیتال و در لایه آخر نیز، اقتصاد دیجیتالی شده  در لایه دوم، س
و تجارت الکترونیکی قرار دارد. در حال حاضر قانون برنامه هفتم توسعه، راهنمای 
ــور است و بین پنج تا هفت درصد از قوانین آن به  ــیر اقتصاد دیجیتالی در کش مس
ــهم اقتصاد دیجیتالی از تولید ناخالص  ــتقیم به توسعه س ــتقیم و غیرمس طور مس

داخلی مرتبط است.
هوش مصنوعی، رایانش ابری، امنیت سایبری، تحلیل کلان داده ها، واقعیت افزوده 
ــت بوم اقتصاد دیجیتال  ــیا فناوری های کلیدی تشکیل دهنده زیس و اینترنت اش
ــتند. بدون تردید هوش مصنوعی و الگوریتم های مرتبط با آن، مهم ترین نقش  هس
را در بین فناوری های نوظهور در زیست بوم اقتصاد دیجیتال کشور دارند و توسعه 
بکارگیری فناوری های هوش مصنوعی، کاربردپذیری فناوری های نوظهور دیگری 

را مانند متاورس در پی خواهد داشت.
ــوش مصنوعی از طریق افزایش کارائی، کاهش هزینه ها و بهبود تصمیم گیری ها  ه
ــد اقتصادی شود. براساس اعلام  می تواند باعث افزایش تولید ناخالص داخلی و رش
ــتفاده از هوش مصنوعی مولد در حوزه  ــاکس، اس مرکز تحقیقات بانک گلدمن س
ــطه رشد 1.5 درصدی  مالی، باعث ارتقای 7 درصدی تولید ناخالص داخلی به واس
ــته، نه تنها ابعاد  ــد. این فناوری در یک دهه گذش ــاخص بهره وری خواهد ش در ش
ــعه و تکامل آن با سرعت بسیار زیاد  مختلف زندگی فردی را تغییر داده بلکه توس
درحوزه های مختلف؛ از سیاست گرفته تا اقتصاد، تاثیرات شگرفی را برجای گذاشته 

است. 
هوش مصنوعی را می توان به عنوان محرک اصلی فناوری های نوظهور مانند رباتیک 
ــیا دانست که در آینده نزدیک برروی بیشتر مشاغل تاثیر می گذارد.  و اینترنت اش
ــی مولد، این فناوری  ــه بروکینگر درباره هوش مصنوع ــاس تحقیقات مؤسس بر اس
ــی داده ها و اطلاعاتی که به اصلاح تصمیمات ما در  نحوه پردازش اطلاعات، بررس
ــرد. کلان داده ها و اهمیت  ــود را دگرگون خواهد ک حوزه های مختلف منجر می ش
تجزیه و تحلیل آنها با استفاده از الگوریتم های هوش مصنوعی به کسب وکارها این 
امکان را می دهد که حجم وسیعی از داده ها را به بینش های عملی و استراتژی های 
ــب وکارها  ــرفته، کس ــل کنند. از طریق قدرت ابزارهای تحلیلی پیش رقابتی تبدی
می توانند روندهای فعلی و آینده بازار را پیش بینی و عملیات خود را بهینه کنند و 

تجربیات شخصی سازی شده بهتری را به مشتریان ارائه دهند.
ــب وکارها و مؤسسات با استفاده از هوش مصنوعی مولد در  در یک نگاه کلان، کس
ــت خواهند یافت که می توانند از  ــخص به توانمندی های ویژه دس ــه حوزه مش س
ــتفاده کنند. این مزایای »برخط کردن  ــب مزیت استراتژیک اس آنها به منظور کس
مکالمات تعاملی« مانند خودکارسازی خدمات مشتری؛ »امکان دسترسی مستقیم 
به داده های پیچیده« مانند جستجوی سازمانی یا خودکارسازی فرآیندهای تجاری 

و »تولید محتوا با یک کلیک« مانند تولید سند و محتوای خلاقانه هستند.
با این حال شرکت تحقیقاتی و مشاوره گارتنر )Gartner(، تاثیر هوش مصنوعی 
بر جامعه را با ظهور پدیده هایی مانند اینترنت، صنعت چاپ و برق مقایسه می کند. 

دکتر علیرضا ماهیار
مدیرعامل شرکت ملی انفورماتیک

فرصت طلایی بهره از هوش مصنوعی در توسعه اقتصاد دیجیتال 

ــب وکارها از هوش  ــتفاده کس ــتراتژیک گارتنر برای اس فرضیه های برنامه ریزی اس
ــده که تا سال 202۶، سازمان هایی که شفافیت،  مصنوعی بدین صورت تدوین ش
اعتماد و امنیت هوش مصنوعی را عملیاتی می کنند، بهبود 50 درصدی مدل های 
ــاهد  هوش مصنوعی خود در زمینه پذیرش، اهداف تجاری و پذیرش کاربران را ش
خواهند بود. همچنین شرکت هایی که تا سال 202۶ از شیوه های مهندسی هوش 
ــاخت و مدیریت سیستم های مبتنی بر هوش مصنوعی تطبیقی  مصنوعی برای س
استفاده کرده اند، از همتایان خود در شاخص های »تعداد و زمانی که برای عملیاتی 
ــت کم 25 درصد پیش  ــردن مدل های هوش مصنوعی« نیاز دارند، به میزان دس ک

خواهند گرفت.
در حال حاضر ۶7 درصد از مؤسسات بانکی دنیا از هوش مصنوعی در عملیات خود 
استفاده می کنند و گزارش بررسی بانکداری جهانی نیز نشان می دهد که دیجیتالی 
شدن خدمات مالی و پذیرش فناوری های نوظهور، تاثیرگذارترین روندهای صنعت 
ــوش مصنوعی در صنعت  ــت. از جمله کاربردهای ه ــه آینده اس ــداری در ده بانک
ــازی  ــک اعتباری، خودکارس ــن مالی می توان به پیش بینی ریس ــداری و تامی بانک
پذیرش درخواست های وام، تجزیه و تحلیل روندهای بازار و نظارت  در زمان واقعی 

اشاره کرد.
طبق گزارش مؤسسه McKinsey، استفاده از هوش مصنوعی می تواند هزینه های 
ــتریان را تا  ــی 25 درصد کاهش دهد و رضایت مش ــا را تا 20 ال ــی بانک ه عملیات
ــین و  ــتفاده از الگوریتم های یادگیری ماش ــی 15 درصد افزایش دهد. با اس 10 ال
تحلیل داده ها، بانک ها می توانند رفتار مشتریان خود را بهتر درک کرده و خدمات 
شخصی سازی شده تری ارائه دهند. برای مثال، ربات های گفتگوگر )چت بات ها( که 
از تکنولوژی پردازش زبان طبیعی بهره می برند، می توانند به صورت 24 ساعته به 
سوالات مشتریان پاسخ دهند و نیازهای آن ها را در کوتاه ترین زمان ممکن برطرف 
کنند. این چت بات ها با استفاده از کلان داده ها و تحلیل الگوهای رفتاری مشتریان، 
ــتریان  ــخ های دقیقی ارائه دهند که این خود به افزایش رضایت مش می توانند پاس

منجر می شود.
ــت که هوش مصنوعی می تواند تحول  امنیت مالی نیز یکی دیگر از حوزه هایی اس
ــتم های تشخیص تقلب مبتنی بر هوش مصنوعی  عظیمی در آن ایجاد کند. سیس
قادرند تراکنش های مشکوک را در لحظه شناسایی کرده و از وقوع کلاهبرداری ها 
ــتم ها با تحلیل الگوهای رفتاری و تراکنش های گذشته،  جلوگیری کنند. این سیس

قادر به تشخیص ناهنجاری ها و رفتارهای غیرمعمول هستند. 
ــتفاده از هوش مصنوعی می تواند تا  ــاس گزارش Juniper Research، اس بر اس
ــارد دلار کمک کند.  ــی به میزان 2.7 میلی ــال 202۳ به کاهش تقلب های مال س
ــبکه های عصبی  ــتم ها با بهره گیری از تکنیک های یادگیری عمیق و ش این سیس
مصنوعی، قادر به تحلیل مقادیر عظیم داده و شناسایی الگوهای پیچیده ای هستند 

که به راحتی توسط روش های سنتی قابل شناسایی نیستند.
ــور  ــوش مصنوعی همچنین می تواند در بهبود فرآیندهای داخلی بانک های کش ه
ــاس مطالعه Deloitte، اتوماسیون فرآیندها با استفاده از هوش  مؤثر باشد. بر اس
مصنوعی می تواند تا ۳0 درصد بهره وری را افزایش دهد و هزینه ها را تا 25 درصد 
ــتفاده از ربات های نرم افزاری برای اتوماسیون  کاهش دهد. بانک ها می توانند با اس
ــت های وام یا مدیریت  ــردازش درخواس ــر، نظیر پ ــراری و زمان ب ــای تک فرآینده
ــند. این ربات ها قادرند با سرعت و دقت  ــتندات، بهره وری خود را بهبود بخش مس
بالایی وظایف محوله را انجام دهند، که این خود منجر به کاهش هزینه ها و افزایش 

کارایی می شود.
ــورهای توسعه یافته بدنبال افزایش سهم اقتصاد دیجیتال  لذا در شرایطی که کش
در GDP خود هستند، نباید به فناوری های نوظهور به چشم تهدید نگاه کرد بلکه 
ــب وکارهای کشور خود را با این  ــت تا همزمان با تحولات دنیا، کس باید تلاش داش
ــا به ویژه هوش مصنوعی تطبیق دهند و از مزایای تجاری آن در تولید و  فناوری ه

سودآوری بهره مند شوند.
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اقدامات دولت سیزدهم برای رشد اقتصاد دیجیتال

ــکل جدیدی از اقتصاد است که بر پایه فناوری های نوین  اقتصاد دیجیتال بیانگر ش
شکل می گیرد و مزایای آن برای کشورها، سبب شده در همه کشورها از جمله ایران 
مورد توجه قرار بگیرد، به گونه ای که طی سه سال گذشته اقدامات بسیاری برای رشد 
این حوزه مانند تشکیل کارگروه تخصصی اقتصاد دیجیتال، تدوین و تصویب لایحه 

حفاظت از داده های شخصی انجام شده است.
ــمت  ــال اخیر، جهان را در زمینه های مختلف به س ــرفت تکنولوژی در چند س پیش
دیجیتالی شدن سوق داده و یکی از مهم ترین زمینه هایی که از پیشرفت فناوری تاثیر 

زیادی پذیرفته، اقتصاد است.
ــاده ترین تعاریف اقتصاد دیجیتال اقتصاد مبتنی بر فناوری های دیجیتال  یکی از س
ــژه اینترنت، نقش مهمی ایفا  ــوع اقتصاد، فناوری های جدید و به وی ــت. در این ن اس
ــنتی خارج  ــکل س می کنند. تبادلات مالی، خرید و فروش، ارائه خدمات و … از ش
می شود و شکلی دیجیتالی و مدرن به خود می گیرد. همچنین این فضا سبب ایجاد 

انواع جدیدی از خدمات، محصولات و کسب و کارها شده است.  
بنابراین اقتصاد دیجیتال، بیانگر شکل جدیدی از اقتصاد است که بر پایه فناوری های 
نوین شکل می گیرد و مزایای آن برای کشورها، سبب شده تا این نوع اقتصاد در همه 
ــورها مورد توجه قرار بگیرد. رشد اقتصادی کشورها، کاهش هزینه ها، دسترسی  کش
همیشگی، جهانی بودن، امنیت، فضای رقابتی و اشتغال زایی برخی از مهم ترین مزایای 

اقتصاد دیجیتال برای کشورها به شمار می رود.
ــال های بسیاری همزمان با رشد و توسعه این حوزه در سایر کشورها  در ایران هم س
به آن توجه شده و در سه سال گذشته اقدامات و تمهیدات متعددی برای آن در نظر 
ــده است. کارشناسان بر این باورند که فضای اقتصاد دیجیتال می تواند سه  گرفته ش
مزیت بزرگ برای کشور داشته باشد که یکی از آن فرصت های شغلی و مشاغل جدید 

بوده که در دنیا هم مطرح است.  
ــی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات دولت سیزدهم با  ــتا، عیس در این راس
ارائه گزارشی از عملکرد دولت سیزدهم در زمینه توسعه اقتصاد دیجیتال، اظهار کرد: 
از دیماه 1400 با ابتکار شهید جمهور کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال به عنوان هیات 
دولت دوم با اختیارات هیات وزیران و رییس جمهور در قالب اصل 1۳۸ و 127 قانون 

اساسی برای شتاب بخشی به توسعه این حوزه تاسیس شد.
ــه کارگروه و  ــژه اقتصاد دیجیتال با برگزاری بیش از 55 جلس ــزود: کارگروه وی او اف
کمیسیون اصلی آن، مصوبات راهگشایی همچون آیین نامه های حمایت از سکوها و 
ــب وکارهای دیجیتال، آزادکاران، سکوهای بیمه ای، شکل گیری سکوهای حوزه  کس
ــکوها و لایحه حفاظت از داده و...برای تسهیل و رشد  ــلامت، توزیع دارو توسط س س

فعالین این حوزه داشت.    

ــکوها و  ــات مهم کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال آیین نامه حمایت از س ــا از مصوب ام
کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال در سال 1401 بود، که به گفته عیسی زارع پور این 
آیین نامه حاوی یک بسته شامل ۳0 نوع حمایت از سکوهای بومی و کسب و کارهای 
ــت که بخش هایی از آن اجرا و بخش هایی هم درحال پیگیری  ــتر آنهاس فعال بر بس
 )Freelancers( »است. همچنین برای اولین بار، بامصوبه این کارگروه »آزادکاران
ــمی مسیر استفاده از ظرفیت این عزیزان  هویت قانونی پیدا کردند تا به صورت رس
ــعه زیرساخت های داخلی و نیز انجام پروژه های بین المللی با 15 حمایت  برای توس

قانونی تسهیل شود.   
همچنین از دیگر مصوبات جدید کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال، مقررات نحوه فعالیت 
اپراتورهای خدمات رسان حوزه سلامت و نیز فراهم شدن امکان توزیع دارو از داروخانه 
ــط سکوهای خدمات رسان است که وزیر ارتباطات اظهار امیدواری  به در منازل توس
کرده مقدمات اجرای آن زودتر فراهم شود. همچنین حل مشکلات سکوهای بیمه ای 

از دیگر مصوبات مهم بود.
از سوی دیگر تدوین و تصویب لایحه »حفاظت از داده های شخصی« از دیگر اقدامات 
تاسیسی و مهم دولت بود که ابتدا قریب به یکسال در کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال 
بررسی و تصویب و سپس درچندین جلسه کمیسیون حقوقی و قضایی دولت بررسی 

ــیر مراحل قانونی به مجلس ارسال شده  ــده و در دولت تصویب و برای س و نهایی ش
است.

به گفته وزیر ارتباطات دولت سیزدهم بسترسازی برای ورود سکوهای بزرگ اقتصاد 
دیجیتال به بازار سرمایه، حمایت حقوقی و پیگیری حل مشکلات قضایی آنان، اخذ 
مصوبه قانونی برای به رسمیت شناخته شدن دارایی های دیجیتال و معافیت مالیاتی 
ــب وکارهای فعال در آنها، منجر به رونق آنها و شکل گیری بیش از نیم میلیون  کس

کسب و کار جدید بر بستر این سکوها شد.   
همچنین طرح ملی آموزش مهارت های دیجیتال یکی از برنامه های وزارت ارتباطات 
برای تربیت نیروی ماهر اقتصاد دیجیتال است که با همکاری وزارت آموزش و پرورش 
در حال اجراست. در این طرح تاکنون دوره های آموزشی مختلف برای 50 هزار نفر 
ــده است و نهضت ادامه  ــتان برگزار ش از معلمین و دانش آموزان عزیز در چندین اس

دارد.
ــام به یک قطب اقتصاد  ــتای تبدیل منطقه ویژه اقتصادی پی ــوی دیگر در راس از س
ــور اقدامات متعددی انجام شده است؛ به طور مثال آماده سازی 1۶5  دیجیتال کش
هکتار از اراضی برای واگذاری به شرکت های فناور، افزایش 1۳0 درصدی شرکت های 
فاوا مستقر با ایجاد 4000  فرصت شغلی جدید، راه اندازی فاز اول قطب داده کشور 
ــد ۶0 درصدی شرکتهای  ــد. همچنین رش و احیای فرودگاه بین المللی آن انجام ش
مستقر در پارک فاوا و رشد 1۶0 درصدی محصولات آنها، راه اندازی 4 پردیس استانی 
جدید در زنجان، کرمانشاه، مشهد و اصفهان و اعطای 1۳0 گرنت برای توسعه فناوری 
ــده برای  توسعه شرکت های فناور و  ــازی، از اقدامات انجام ش و حمایت از تجاری س

دانش بنیان در این دوره است.
ــازی  ــور و بازارس ــازی تجهیزات و محصولات فاوای مورد نیاز کش حمایت از بومی س
داخلی و خارجی برایشان از جمله ماموریت های معاونت فناوری وزارت ارتباطات در 
ــوولان نتایج خوبی ازجمله قراردادهای متعدد داخلی  این دوره بود که به گفته مس
وبین المللی داشته و شهیدجمهور پشتوانه جدی این حرکت بوده است. علاوه بر موارد 
گفته شده در این دوره بیش از 1000 فقره تسهیلات مجموعاً به ارزش بیش از 5 هزار 
میلیارد تومان به شرکت های فعال حوزه اقتصاد دیجیتال پرداخت شد که ضمن ایجاد 
یک نهضت برای تامین نیازهای فناورانه کشور در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات، 

منجر به ایجاد هزاران شغل جدید هم در کشور شد.  
تدوین و پیگیری تصویب استانداردهای لازم و راه اندازی آزمایشگاه های مرجع، از دیگر 
اقدامات برای توسعه اقتصاد دیجیتال است. ایجاد آزمایشگاه های خدمات ابری، توزیع 
ــی تاظرفیت 10 و انتقال تا ۸00 گیگابیت  محتوا، تجهیزات فیبرنوری )لایه دسترس

برثانیه( و تهیه استاندارد ملی هوش مصنوعی از جمله آنهاست.
ــته  ــال گذش ــه س ــده در س با توجه به اهمیت اقتصاد دیجیتال و اقدامات انجام ش
کارشناسان معتقدند که دولت چهاردهم باید نگاه ویژه ای به این حوزه داشته باشد. به 
طور مثال  کارشناسان توصیه می کنند دولت چهاردهم برای توسعه اقتصاد دیجیتال 
باید از بخش خصوصی حمایت کند و در قدم بعد در کنار تجهیز رگولاتور به دانش ها 

و چالش های روز باید به حقوق مالکیت فکری هم توجه لازم را انجام دهد. 
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انتظار از وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات دولت چهاردهم برای رفع چالش ها و توسعه بخش فاوا

لزوم تمرکز ویژه وزیر ارتباطات دولت چهاردهم بر حوزه هوش مصنوعی

زهرا طاهری

صاحب نظران و فعالان صنعت ارتباطات کشور طی گفت وگو با ماهنامه نسل چهارم با 
برشمردن سرفصل های مورد چالش در حوزه فاوا تاکید کردند که اگر وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات دولت چهاردهم شاخص ها و معیارهای مطروحه برای رفع موانع و روند 
توسعه در این حوزه  را مدنظر قرار دهد، نتایج مطلوبی طی چهار سال دولت چهاردهم 

حاصل خواهد شد.

 انتظ�ار از وزیر ارتباطات دولت چهاردهم ب�رای رفع موانع مالکیتی و امنیتی 
حوزه فاوا

ــکل اصلی در حوزه  ــندیکای صنعت مخابرات ایران، گفت: مش  رئیس هیات مدیره س
ICT که طی کمتر از 20 سال گذشته رخ داده و توسعه کسب و کارها در این حوزه را 
تحت تاثیر قرار داده است، ناشی از مشکلات نحوه مالکیت و خصوصی سازی و امنیتی 
ــدن این حوزه است، لذا وزیر ارتباطات باید بتواند مرحله به مرحله این مشکلات را  ش

اصلاح کند.
ــین ریاضی، رئیس هیات مدیره سندیکای صنعت مخابرات ایران در گفت وگو با  حس
ــاره به اظهارات  خبرنگار ما پیرامون ویژگی های وزیر ارتباطات دولت چهاردهم، با اش
 ICT دکتر عارف در جلسه با فعالان صنعت ارتباطات کشور، گفت: مشکل ما در حوزه
و حوزه های مرتبط با آن از جنس مشکل مالکیت و خصوصی سازی و امنیتی شدن 

این حوزه است.
وی، ادامه داد: عمده این اتفاقات و مشکلات پیش آمده برای توسعه کسب و کارها در 

حوزه ارتباطات در کمتر از 20 سال گذشته رخ داده است.
ریاضی، اظهار کرد: مطمئن هستم که وزیر ارتباطات دولت چهاردهم نمی تواند در زمان 
کوتاهی و یک دفعه این مشکلات را تماما رفع کند، ولی اتفاقی که افتاده این است که از 
یک سمت، وزیر ارتباطات با ابزارهایی که دولت در اختیار او گذاشته می تواند کار کند و 
از سمت دیگر بخش های حاکمیتی هستند که حضور دارند و بخش عمده ای از کسب 

و کارهای حوزه ICT را در اختیار گرفتند که تعارضی به وجود آمده است.
رئیس هیات مدیره سندیکای صنعت مخابرات ایران، افزود: وزیر ارتبــاطات متوجــه 
می شود که این تعارض، مانع از توسعه ارتباطات و ارائه سرویس های دیجیتال و توسعه 
کسب و کارها می شود و از سمت دیگر نمی تواند با مالکیت های خصولتی موجود در 

این بخش که بخش عمده کسب و کارها را در بر گرفته، کنار بیاید.
ــدن این حوزه و  ــی، گفت: وزیر ارتباطات باید بتواند مرحله به مرحله امنیتی ش ریاض
مالکیت این بخش را اصلاح کند و تا این ها اصلاح نشود، توسعه سرویس های دیجیتال، 
ــرویس ابری و هوش  ــرویس ها مبتنی بر س ــه کارگیری تکنولوژی های نو، ارائه س ب
مصنوعی و سرمایه گذاری های لازم برای انجام این کارها و جهش فعالیت در این بخش 
با مشارکت مردمی دشوار است؛ چراکه مسائل زیادی است که در این 20 سال گذشته 

حس کردیم که ICT کشور را به عقب برده است.
ــندیکای صنعت مخابرات ایران، افزود: اگر وزیر ارتباطات دولت  رئیس هیات مدیره س
چهاردهم نتواند در طول وزارت خود، با برنامه دقیق و حساب شده مبتنی بر مشارکت 
بخش خصوصی و کاهش حضور شرکت های خصولتی در این بخـش پیش بـــرود، 

نمی تواند برنامه خود را به درستی انجام دهد.

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی، گفت: از آنجاکه بخش مهمی از وظایف در 
حوزه هوش مصنوعی، متوجه وزارت ارتباطات است، لذا وزیر ارتباطات دولت چهاردهم 
باید تمرکز ویژه ای بر این بخش داشته باشد. حجت الاسلام دکتر علیرضا سلیمی در 
گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون ویژگی های وزیر ارتباطات دولت چهاردهم، گفت: با 
توجه به شتابی که در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات وجود دارد، وزیر ارتباطات 
دولت چهاردهم باید آگاه، متخصص و توانمند باشد. وی، ادامه داد: بر اساس تعاریف 
ــر معظم انقلاب، وزیر ارتباطات دولت چهاردهم باید دارای روحیه کار جهادی و  رهب
ــد، چراکه حوزه فناوری اطلاعات نیاز به تلاش گسترده و سریع با  ــبانه روزی باش ش
پشتوانه علمی قوی دارد و اگر نتوانیم خود را به مرزهای دانش و لبه دانش برسانیم، 

بدون شک آسیب های جدی به همه بخش های کشور وارد خواهد شد. 
ــف متوجه وزارت  ــی بخش مهمی از وظای ــزود: در حوزه هوش مصنوع ــلیمی، اف س
ارتباطات است، همچنین در حوزه فیبرنوری و شبکه ملی اطلاعات و موارد دیگر بر 
عهده همین وزارت خانه است و با توجه به سرعتی که در جهان برای این حوزه وجود 

دارد، نیاز به فعالیت چند برابری است.

ــیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: مجلس نیز در  عضو کمیس
ــاخص هایی که اشاره  ــت و همچنین دولت باید کمک کند که فردی با ش تلاش اس

کردم، در سمت وزیر ارتباطات دولت چهاردهم قرار گیرد.
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به دنبال بهینه سازی و بهبود ارتباطات هستیم

زیرساخت های مناسب برای رشد و توسعه کسب وکارهای دیجیتالی فراهم شود
زرآبادی، عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع و معادن دهمین دوره مجلس، گفت: باید با 
ترویج نوآوری و فناوری های نوین از جمله حمایت از استارتاپ ها )نوآفرین ها( و شرکت های 
نوپا در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات و ایجاد زیرساخت های مناسب برای رشد و توسعه 

کسب وکارهای دیجیتالی اقدام نمود. 
ــکان وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات  ــیده حمیده زرآبادی از نامزدهای تصدی س س
ــت چهاردهم در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون برنامه ها برای تحقق برنامه های  در دول
رئیس جمهور منتخب در حوزه فضای مجازی، گفت: با توجه به رویکرد دکتر پزشکیان و 
تأکید ایشان بر شایسته گزینی، کارشناس محوری و اجماع سازی میان نخبگان برای تحقق 
ــالاری، کارنامه اجرایی و برنامه  پیشنهادی گزینه های مختلف مورد بررسی و  شایسته س
ارزیابی قرار گرفته  است. بنده هم به عنوان یکی از گزینه های کمیته فاوا بوده ام و شورا در 

حال حاضر در حال بررسی نهایی گزینه ها می باشد.
وی ادامه داد: نقشه راه مورد تأکید دکتر پزشکیان در کارزار انتخاباتی و بعد از آن تحقق 
و حرکت در مسیر سیاست های کلی نظام، ابلاغی از سوی مقام معظم رهبری و برنامه 
ــیدن به اهداف رئیس جمهور منتخب و تحقق  ــعه هفتم است؛ از این  رو، برای رس توس
ــت به بازتعریف برنامه ها و ایده ها در چهارچوب سیاست های  ــان می بایس وعده های ایش
موردنظر رئیس جمهور اقدام کرد. این امر به خوبی مشخص می کند که برنامه ها باید با چه 

سنجه هایی تبیین شود.
عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع و معادن دهمین دوره مجلس، گفت: کاربست رویکرد 
واقع نگرایانه در کنار شناخت از سیاست های کلی نظام و برنامه هفتم توسعه نیز برای این 
تبیین ضروری است، تا در ساحت اجرا با سوگیری رئیس جمهور منتخب یعنی پرهیز از 
وعده های غیرواقع و عوام فریبانه هماهنگ شود. وزیر پیشنهادی از سوی ایشان نیز باید با 
برنامه کارشناسی و واقع نگرانه، صادقانه نسبت به شناخت خود از حوزه فاوا سخن بگوید تا 

باعث ناامیدی مردم و از بین رفتن سرمایه اجتماعی دولت  چهاردهم نشود.
این استاد دانشگاه، خاطرنشان کرد: امروزه نقش اینترنت در تمام ابعاد زندگی و کسب وکار 
ــت؛ هر گونه ممانعت  بدون ضابطه از دسترسی مردم به اینترنت  مردم بسیار پررنگ اس
موجب بروز تبعات فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی خاصی خواهد شد. از سوی دیگر، امروز 
سیاست  فیلترینگ اینترنت به شدت شکست خورده است. پیمایش های معتبر ملی نشان 
می دهد که با وجود فیلترینگ شبکه های اجتماعی پرمخاطب دنیا در ایران، اینستاگرام 
برای 72 درصد از ایرانی ها همچنان محبوب ترین رسانه اجتماعی است؛ با درنظرگرفتن 
تعداد کاربران اینترنت کشور، گردش مالی بازار خریدوفروش ابزارهای فیلترشکن سالانه 
بالغ بر 5 هزار میلیارد تومان برآورد می شود. وزیر پیشنهادی از سوی دکتر پزشکیان باید با 
برنامه کارشناسی و واقع نگرانه، صادقانه نسبت به شناخت خود از حوزه فاوا سخن بگوید تا 

باعث ناامیدی مردم و از بین رفتن سرمایه اجتماعی دولت  چهاردهم نشود.
ــت با  ــب رئیس کمیته ارتباطات دهمین دوره مجلس، گفت: هزینه ای که می توانس نائ
برنامه ریزی و سیاست گذاری مناسب زمینه ساز توسعه زیرساخت ارتباطی کشور باشد؛ اما 
در وضعیت کنونی نه تنها نوعی تحمیل هزینه اضافی به سبد مصرف خانوار ایرانی است، 
بلکه هم زمان به تولید نارضایتی اجتماعی در سطح گسترده و خدشه دار کردن هر چه 
بیشتر تجربه  کاربران اینترنت دامن می زند. پس رفع فیلترینگ، تمرکز مدیریت فضای 

مجازی بر طرح های هدفمندی مثل اینترنت کودک و مقابله با مافیای فروش فیلترشکن 
از جمله مواردی است که باید از سوی مجریان و سیاست گذاران در حوزه فاوا مورد توجه 

قرار بگیرد. 
ــده، توجه به  ــادی تاکید کرد: آنچه امروز در حوزه اقتصاد دیجیتال مغفول واقع ش زرآب
ریزپروژه هاست؛ سیاست گذاری ما در حوزه اقتصاد دیجیتال بر مبنای سیاست های حاکم 
ــوم است، در حالی که دنیا به سمت انقلاب صنعتی پنجم در حال  بر انقلاب صنعتی س
ــئله را می توان در نبود هماهنگی درون سازمانی و  حرکت است. آسیب شناسی این مس
همچنین ارتباط منسجم و مؤثر بین نهاد های متولی جستجو کرد که البته تحقق این 
انسجام و اجماع سازی نیازمند کار کارشناسی و اقناع نهادهای متولی است؛ از این رو، باید با 
ترویج نوآوری و فناوری های نوین از جمله حمایت از استارتاپ ها )نوآفرین ها( و شرکت های 
ــب برای رشد و  ــاخت های مناس نوپا در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات و ایجاد زیرس
توسعه کسب وکارهای دیجیتالی اقدام نمود. این فناوری ها عمدتا متمرکز بر توسعه و ترویج 

فناوری های نوظهور مانند اینترنت اشیا، هوش مصنوعی و بلاکچین است.
این نماینده سابق مجلس گفت: همچنین، در بحث قانون گذاری در این حوزه می توان 
 ICT چنین نگاهی را تقویت کرد که تعریف چارچوب های قانونی و امنیتی برای حیطه
اگرچه تهدید قلمداد می شود، می توان آن را فرصت دانست. بنابراین، ایجاد چارچوب های 
ــب برای حمایت از این پلت فرم ها و تسهیل فعالیت آن ها امری  قانونی و مقرراتی مناس
ضروری و از سوی دیگر قابلیت این فناوری ها برای افزایش شفافیت در تراکنش ها و کاهش 
فساد و تقویت پروتکل های امنیتی برای حفاظت از داده های کاربران و اطلاعات حساس 
مبتنی بر فناوری های نوین مانند بلاکچین ضرورتی اجتناب ناپذیر است تا افزایش شفافیت 

و امنیت در حوزه ICT محقق شود.
زرآبادی اظهار داشت: در نهایت باید گفت طراحی سیاست )Design Policy( و ایجاد 
سازوکار آن در رویکرد و تعامل مردم بسیار بااهمیت است، یعنی نگاه »سیاستگذاری« به 
»طراحی سیاست« باید متحول شود. در طراحی، باید در همه بخش ها اعم از کل محصول 
یا فرآیندها »کاربر« درگیر بوده و مشارکت جدی و اثرگذار داده شود. این رویکرد همان 

کاربرد »تفکر طراحی« در طراحی سیاست است.

مدیرعامل شرکت آسیاتک، گفت: به دنبال بهینه سازی و بهبود ارتباطات هستیم تا نیازهای امروز کشور را رفع 
کنیم؛ چراکه باید فرایند چند جانبه ای اتفاق بیافتد که یک جانب آن بر عهده وزارت ارتباطات است و باقی در سطح 
این وزارتخانه نیست. محمد علی یوسفی زاده در گفت وگو با ما پیرامون برنامه های خود برای تحقق وعده های 
رئیس جمهور منتخب در حوزه فضای مجازی، گفت: همه ما دنبال بهینه سازی و بهبود ارتباطات هستیم تا نیازهای 
امروز کشور را رفع کنیم؛ چراکه باید فرایند چند جانبه ای اتفاق بیافتد که یک جانب آن بر عهده وزارت ارتباطات 
است و باقی در سطح این وزارتخانه نیست. مدیرعامل آسیاتک پیرامون برنامه های خود برای افزایش سهم درآمد 
سرانه کشور از حوزه ICT گفت: برنامه های مفصلی داریم که در گزارشی کامل آماده شده است، اما رویکردمان در 
حوزه اصلاح ساختار ارتباطات و زیرساخت و تاثیر آن در اقتصاد دیجیتال کشور است و در نتیجه مناسب سازی آن 

نسبت به تکنولوژی های موجود و تکنولوژی های آینده، تا به مشوق ها و دولت وابسته نباشیم.



14
03

اه 
د   م

ردا
م�

 / 1
07

ره 
ما

ش
w

w
w

.4
G

ne
w

s.
ir

16

وزیر ارتباطات باید بتواند سهم اقتصادی بازار فاوا را افزایش دهد

ضرورت استفاده از فناوری های روز برای رفع مشکلات حوزه اقتصاد دیجیتال 

در سیاست های فیلترینگ بازنگری و اجماع سازی شود

گفت وگوی
ویژه

ــهم ICT کشور حدود  عضو هیات مدیره اتحادیه صنعت مخابرات ایران گفت: کل س
100 همت است، درصورتی که سهم خودرو 1200 همت است، لذا وزیر ارتباطات دولت 
چهاردهم باید با شخصیت کاریزماتیک خود بتواند کیک اقتصادی ICT کشور را که 15 
الی 20 سال گذشته 12 الی 15 میلیارد دلار بوده و اکنون به دو میلیارد دلار تنزل یافته 

است را به جایگاه قبلی بازگرداند.
ــماعیل ثنایی در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون ویژگی های وزیر ارتباطات  دکتر اس
دولت چهاردهم، گفت: آینده دنیا وابسته به هوش مصنوعی است و این موضوع یکی از 
سرفصل های مهمی می باشد که در اقتصاد دیجیتال نقش دارد؛ لذا وزیر ارتباطات دولت 
چهاردهم نه تنها باید بر این سرفصل ها مسلط باشد، بلکه باید تجربه کارکردی در این 

حوزه نیز داشته باشد.
ــت چهاردهم که بنده در همه  ــی از ویژگی های وزیر ارتباطات دول ــه داد: یک وی، ادام
ــات اعلام کرده ام این است که مانند وزرای قبلی تنها درگیر وزارت خود نباشد،  جلس
ــترده نیست و از لحاظ اقتصادی هم بسیار کوچک  چراکه وزارت ارتباطات آنقدر گس
است؛ کل کیک ICT کشور حدود 100 همت است، درصورتی که کیک خودرو 1200 
همت است و متاسفانه کیک ICT ما کوچک است و اکنون دو میلیارد دلار است، در 

صورتی که 15 الی 20 سال گذشته این کیک 12 الی 15 میلیارد دلار بوده است.
ــور را از منظر دلاری  ثنایی، افزود: وزیر ارتباطات آینده باید کیک اقتصادی ICT کش
ــت، وزارت ارتباطات باید در کنار  ــترش دهد؛ از آنجایی که ICT یک پیشران اس گس
وزارت خانه های مهم دیگر، حوزه ICT را جاری کند، چراکه هوش مصنوعی در دل این 

ــکی، صنعت، اجتماع  موضوع قرار دارد، به طور مثال ICT در نفت، گاز، آموزش، پزش
و غیره.

ــرد: وزیر ارتباطات دولت  ــره اتحادیه صنعت مخابرات ایران، تاکید ک عضو هیات مدی
چهاردهم باید پیشرو ICT در کل کشور، از جمله در وزارت خانه خود باشد و پیگیری 
ــخصیت کاریزماتیک و  ــپارد و خودش با ش پروژه های فیبرنوری را به معاونان خود بس
ــایر وزارتخانه ها، ICT را  ــور را اغنا کند و در کنار س با توانمندی که دارد، بزرگان کش

جاری کند.

مدیرعامل سابق رایتل، گفت: فردی که وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات می شود، باید 
برای رفع مشکلات حوزه اقتصاد دیجیتال از فناوری روز دنیا استفاده کند و مشکلات 

موجود در سایر حوزه ها و صنایع را با استفاده از ظرفیت این بخش برطرف کند.
یاسر رضاخواه در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون برنامه ها برای تحقق برنامه های رئیس 
جمهور منتخب در حوزه فضای مجازی، گفت: وضعیت فعلی، وضعیت مطلوبی نیست و 
بنده به عنوان کارشناس این حوزه به این وضعیت انتقاد دارم و هر فردی به عنوان وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات انتخاب شد سعی می کنم به وی کمک کنم تا با استفاده از 

فناوری روز دنیا، وضعیت را به نفع مردم تغییر دهیم.
مدیرعامل سابق رایتل، ادامه داد: در حوزه اقتصاد دیجیتال نیز کسی که وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات می شود، باید از فناوری روز دنیا استفاده کند و مشکلاتی که در حوزه ها 

و صنایع مختلف داریم را با استفاده از ظرفیت این بخش برطرف کند.
رضاخواه، گفت: برنامه های زیادی وجود دارد و اکنون موضوع برنامه نیست، بلکه زمان 
عمل است؛ چراکه اراده ای در سطح بالاتری از وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات لازم 
است تا هماهنگی بین بخشی برای تعریف برنامه های کوچک با بازدهی کوتاه انجام شود، 

تا در نهایت منافع آن را به مردم برسانیم.

ــت   ــتان یزد، گفت: فیلترینگ، پروژه شکس مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس
خـورده ای است و باید این حوزه در تقابل با اهدافی که تاکنون دنبال شده است، مجددا 
ــت ها بازنگری جدی صورت گیرد که این موضوع نیازمند  ــیب شناسی و در سیاس آس

اجماع سازی است.
ــرم فداکار در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون برنامه ها برای تحقق وعده های رئیس  اک
ــگ و رویکرد اصلی را رئیس  ــور منتخب در حوزه فضای مجازی، گفت: فیلترین جمه
جمهور منتخب بارها درباره آن صحبت کرده اند، این پروژه، پروژه شکست  خورده ای 
ــت، مجددا آسیب شناسی و  ــده اس ــت و باید برعکس اهدافی که تاکنون دنبال ش اس
بازنگری جدی صورت گیرد و این موضوع نیازمند اجماع سازی است، در همین راستا 

رئیس جمهور منتخب نیز بر وحدت و هم زدایی، تاکید داشتند.
ــد که تاکنون نتوانسته ایم تبیین درستی بر آنچه در واقعیت  وی، گفت: به نظر می رس

زهرا طاهری
فرزانه احمدی منش
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وزیر ارتباطات برای برون رفت از مشکلات صنعت ارتباطات راهکار ارائه دهد

لزوم توجه وزیر ارتباطات دولت چهاردهم به توسعه ارتباطات در استان های مرزی

اتفاق افتاده، داشته باشیم، بدین معنا که اتفاقی در گذشته تصمیم گیری شده و به دنبال 
آن نتایجی حاصل شده است، در واقعیت آسیب هایی رخ داده و نتایجی به دست آمده 

که باید این موضوع را از ریشه مورد بازنگری قرار داد.
فداکار، تاکید کرد: اکنون در شرایطی قرار داریم که با مهاجرت نخبگان روبرو هستیم، 
بزرگترین عاملی که می تواند موجب برگشت آنها شود، همین امیدآفرینی از طریق رفع 
فیلترینگ است، چراکه آنها خواستار شرایط خاصی نیستند و تنها چیزی که می خواهند 

فضای متعادلی برای فعالیت و ارتباط با تمام دنیا از کشور خودشان است.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان یزد، افزود: حوزه اقتصاد دیجیتال و فناوری 
اطلاعات به صورت کلی مورد ضعف بوده و در مقایسه با حوزه زیرساخت و ارتباطات کم 

توجهی بیشتری به آن صورت گرفته است؛ همچنین سهم اقتصاد دیجیتال نسبت به 
GDP و نسبت آن در دنیا گویای این موضوع است که ما در این بخش نیاز به اقدامات 

بیشتری داریم و باید در جهت توسعه شرکت های فعال در این حوزه تلاش کنیم.
فداکار، خاطرنشان کرد: توسعه زیست بوم فعالین حوزه اقتصاد دیجیتال ابعاد متفاوتی 
دارد، اما در هر صورت تمامی آنها جای کار دارند و قطعا باید این حوزه مورد توجه ویژه 
ــود و مورد سازماندهی جدید در دولت چهاردهم قرار گیرد و در نهایت باید به  واقع ش

عنوان نهاد حاکمیتی بستر مناسب برای فعالین این حوزه فراهم شود.
ــاره کرد: اقتصاد دیجیتال حوزه انسان محور و موضوع اصلی آن نیروی انسانی  وی، اش

است و مسئله ای که وجود دارد حفظ و نگهداشت آنها می باشد.

معاون تجاری و امور مشتریان شرکت مخابرات ایران، گفت: بهترین تصمیم برای انتخاب 
ــت که رئیس جمهور اعلام کرد، لذا باید وزیر  ــاخص هایی اس وزیر ارتباطات آینده، ش
ــور باشد، تجربه کافی داشته باشد، چالش ها  ارتباطات از بدنه مجموعه ارتباطات کش
ــی بخش را بشناسد، تفاوت بین شرکت های اصلی و فرعی و بزرگ و  ــائل اساس و مس
کوچک را تشخیص دهد و برای برون رفت از مشکلات کنونی کشور راه حل های آنی 

داشته و قدرت استفاده از کارشناسان حرفه ای را داشته باشد.
دکتر داوود زارعیان در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون ویژگی های وزیر ارتباطات دولت 
چهاردهم، گفت: با توجه به شاخص هایی که رئیس جمهور اعلام کرد، بهترین تصمیم 
برای انتخاب وزیر آینده همین شاخص ها هستند، شخصی باشد که از بدنه مجموعه 
ــد، تجربه کافی داشته باشد، چالش ها و مسائل اساسی بخش را  ارتباطات کشور باش
ــد، تفاوت بین شرکت های اصلی و فرعی و بزرگ و کوچک را تشخیص دهد،  بشناس
برای برون رفت از مشکلات کنونی کشور راه حل های آنی داشته و قدرت استفاده از 

کارشناسان حرفه ای را داشته باشد.
 ICT وی، ادامه داد: طبیعی است شخصی که این موارد را داشته باشد، مسائل روز حوزه
را می شناسد که بحث توسعه باند پهن بر بستر FTTH، نسل پنجم در  تلفن همراه، 
استفاده از هوش مصنوعی در زمینه های مختلف و توسعه کاربرد فناوری اطلاعات است 
ــته باشد و از کارشناسان و متخصصان  ــنایی داش که باید با برنامه های کلان حوزه آش

حوزه استفاده کند.
معاون تجاری و امور مشتریان شرکت مخابرات ایران، گفت: میزان ۸0 درصد زیرساخت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در اختیار شرکت مخابرات ایران است و اگر چرخ آن خوب 

بچرخد، چرخ باقی حوزه ها هم خوب می چرخد، چیزی که الان شاهد آن هستیم.
زارعیان، خاطرنشان کرد: چرا اتصال FTTH در سه سال گذشته توسط شرکت های 
مختلف به جز مخابرات به 50 هزار نرسیده است؟ به این دلیل است که به این بخـش 

بی مهری شده و چرخ آن خوب نچرخیده است.
وی، اظهار کرد: برای نجات ICT کشور باید به شرکت مخابرات ایران توجه ویژه شود و 
مسائل آن را در چارچوب قوانین و قانون گذاری های جدید و بی طرفانه در نظر بگیریم 

که در این صورت مشکلات حوزه نیز رفع می شود.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، گفت: فیبرنوری و زمینه های 
ــعه یافته مخصوصا استان های مرزی که امنیت  اتصال اینترنت در مناطق کمتر توس
کشور را تضمین می کنند، ضروری است و وزیر ارتباطات دولت چهاردهم باید به این 

موضوع توجه کند.
سید سلمان ذاکر در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون انتظارات از وزیر ارتباطات دولت 

ــتیم و باید درآمد اینترنتی و  چهاردهم، گفت: اکنون در عصر ارتباطات و اینترنت هس
اقتصاد دیجیتالی مخصوصا در مرزهای اقتصادی رونق گیرد.

وی، افزود: فیبرنوری و زمینه های اتصال اینترنت در مناطق کمتر توسعه یافته مخصوصا 
استان هایی که امنیت کشور را تضمین می کنند مثل آذربایجان غربی که تقریبا هزار 
کیلومتر است و مرز و امنیت آن را نگه می دارد، ضروری است، چراکه مردم می توانند 
به راحتی تردد کنند و تبادلات اقتصادی و درآمد مرزی داشته باشند، بنابراین توجه به 

این مناطق ضروری است.
ــرز به صورت  ــتن م ــان کرد: توجه به بس ــده مردم ارومیه در مجلس، خاطرنش نماین
الکترونیکی و دیجیتالی شدن آن لازم است و از طرف دیگر باید پاسگاه ها و دکل ها به 

اینترنت مجهز شوند و زمینه ایجاد ارتباط با سایر شهرها فراهم شود.
ذاکر، اظهار کرد: توجه به شهرک ها حائز اهمیت است و توجه به فیبرنوری و مناطق 

ویژه اقتصادی و ایجاد زمینه خدمات الکترونیکی ضروری است.
ــلامی، افزود: بیش از چند صد روستا  ــیون صنایع مجلس شورای اس این عضو کمیس
ارتباطات اینترنتی مناسبی ندارند، لذا باید زمینه ارتباطات به درستی فراهم شود، اگرچه 
این سه سال پیشرفت های خوبی داشتیم، ولی هنوز در نزدیکی برخی مراکز استانی 
نمی توانیم ارتباطات بدون اختلال داشته باشیم که امیدواریم در دولت چهاردهم این 

ضعف برطرف شود.

گفت وگوی
ویژه
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رگولاتوری در اقتصاد دیجیتال؛ مهمترین درخواست فعالان فاوا از وزیر آتی ارتباطات

وزیر ارتباطات دولت چهاردهم اقتصاد صنعت ICT را نجات دهد

تکمیل پروژه فیبرنوری و اینترنت روستایی؛ انتظار از وزیر ارتباطات دولت چهاردهم

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان آذربایجان غربی، گفت: انتظاری که از وزیر 
ارتباطات دولت چهاردهم می رود این است که علاوه بر تکمیل دو پروژه فیبرنوری منازل 
و کسب و کارها و پروژه اینترنت روستایی، پروژه پوشش کامل ارتباطی جاده ای و ریلی 

کشور و پوشش اینترنتی جاده های منتهی به پایانه های مرزی کشور را آغاز کند، چراکه 
در دهه های گذشته توجه چندانی به این حوزه نشده است.قاسم جلیلی نژاد در گفت وگو 
با خبرنگار ما پیرامون ویژگی های وزیر ارتباطات دولت چهاردهم، گفت: معمولا در هر 
دوره ای از دولت ها وزارت ارتباطات در یک حوزه ای بیشتر از سایر حوزه مورد توجه قرار 
می گیرد؛ در دولت دوازدهم وزارت ارتباطات نهضت اتصال روستاها به اینترنت پرسرعت 
را آغاز کرد و اقدامات مناسبی در این حوزه صورت گرفت.وی، ادامه داد: در دوره سه ساله 
دولت سیزدهم علاوه بر تکمیل پروژه اتصال روستاها به شبکه ملی اطلاعات و اینترنت 
پرسرعت، نهضت بزرگ فیبرنوری منازل و کسب و کارها به منظور جبران عقب ماندگی 
اینترنت ثابت کشور شروع شد و عملا تاکنون حدود 40 درصد خاتوارهای شهری را تحت 
پوشش قرار داده است.مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان آذربایجان غربی، معتقد 
است: انتظاری که از وزیر ارتباطات دولت چهاردهم می رود، این است که علاوه بر تکمیل 
دو پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها و پروژه اینترنت روستایی، پروژه پوشش کامل 
ارتباطی جاده ای و ریلی کشور و پوشش اینترنتی جاده های منتهی به پایانه های مرزی 

کشور را آغاز کند، چراکه در دهه های گذشته توجه چندانی به این حوزه نشده است.

 مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان کرمان گفت: رگولاتوری در اقتصاد دیجیتال 
شاید مهمترین درخواست فعالان این عرصه از وزارت ارتباطات است و برای تحقق این 
اهداف وزیر آینده باید شجاع باشد و اشراف کاملی برتمامی مسائل این حوزه داشته باشد و 
باید یک تیم قوی، سالم و مقتدر در یک بستر کاملا شفاف، با وزیر ارتباطات همراه شوند.

حسین ساجدی فر در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون ویژگی های وزیر ارتباطات دولت 
چهاردهم، گفت: در حوزه ارتباطات باید به برقراری عدالت ارتباطی و ادامه مسیر جاری 
برای تحقق پوشش 99 درصدی اینترنت پرسرعت در روستاهای بالای 20 خانوار توجه 

شود.
وی، ادامه داد: تجهیز شهرهای کشور به نسل های بالاتر موبایل و دیده شدن این مبحث در 
پروانه اپراتورها درخصوص پروژه ملی فیبرنوری منازل و کسب و کارها و تحقق دسترسی 

۸0 درصدی خانوارهای شهری به این زیرساخت ارزشمند باید در دستورکار قرار گیرد.
ساجدی فر، خاطرنشان کرد: در دنیای امروز، اقتصاد دیجیتال به عنوان یکی از ارکان اساسی 
رشد و توسعه اقتصادی شناخته می شود، با پیشرفت فناوری های اطلاعات و ارتباطات، 
شیوه های کسب وکار و تعاملات اجتماعی به شدت تغییر کرده است؛ اقتصاد دیجیتال نه 
تنها فرصت های جدیدی را برای کسب وکارها ایجاد می کند، بلکه می تواند به عنوان ابزاری 
مؤثر برای رسیدن به اهداف توسعه پایدار عمل کند، عمیقا بنده معتقدم که تنها راه رسیدن 
به توسعه پایدار حرکت به سمت اقتصاد دانش بنیان و اقتصاد دیجیتال است و این مزیت 
کشور ماست و اقتصاد دیجیتال وزارت ارتباطات راهبر این مسله مهم در کشور است و باید 
ویژه به این مساله توجه شود.وی، تاکید کرد: رگولاتوری در اقتصاد دیجیتال شاید مهمترین 

درخواست فعالین این عرصه از وزارت ارتباطات است. برای تحقق این اهداف وزیر آینده باید 
شجاع باشد و اشراف کاملی بر این حوزه ها داشته باشد و یک تیم قوی، سالم و مقتدر در 

یک بستر کاملا شفاف باید همراهی لازم با وزیر آینده را داشته باشند.
وی، افزود: امروز وزارت ارتباطات با ارتقا جایگاهش در بین وزارتخانه های کشور باید بتواند 
ــازی کند، در سطح ملی ارتقا سازمان فضایی و  احکام برنامه هفتم رو به خوبی پیاده س
تبدیل این سازمان به معاونت ریاست جمهوری و در سطح استانی ارتقاء جایگاه ادارات 
کل و تبدیل این ادارات به سازمان ارتباطات و فناوری اطلاعات از خواسته های ما از وزیر 

ارتباطات آینده است.

 مدیرعامل شرکت ارتباطات مبین نت، گفت: وزیر ارتباطات دولت چهاردهم در جهت 
ــکلاتی که در سال های اخیر در اقتصاد صنعت ICT بوجود آمده است، اقدام  رفع مش
نماید و در قدم اول اقتصاد صنعت را نجات دهد.علیرضا صیدی، در گفت وگو با خبرنگار 
ما پیرامون انتظارات از وزیر ارتباطات دولت چهاردهم، گفت: انتظاری که به صورت کلان 
از وزیر ارتباطات آینده می رود این است که در جهت رفع مشکلاتی که در سال های اخیر 
ــت، اقدام نماید و در قدم اول اقتصاد صنعت  در اقتصاد صنعت ICT به وجود آمده اس

را نجات دهد.
ــت، شامل  وی، ادامه داد: چالش های عمده ای که امروزه گریبان گیر اقتصاد صنعت اس
تعرفه های دستوری، فیلترینگ شبکه های اجتماعی، مشکلات شرکت مخابرات ایران 
به عنوان بزرگ ترین اپراتور ارتباطی کشور، هدایت تولیدات داخلی و رفع موانع واردات 
ــی در صنعت و ایجاد توازن بین تولیدات داخلی و  ــزات، عدم ایجاد انحصار داخل تجهی

گفت وگوی
ماه
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ضرورت ارتقاء زیرساخت شبکه ثابت در دولت چهاردهم

وزیر ارتباطات دولت چهاردهم اقتصاد صنعت ICT را نجات دهد

ــد که مستقیما در اقتصاد صنعت دخیل هستند.صیدی، اظهار کرد: به  واردات می باش
نظر بنده وزیر ارتباطات آینده برای رفع این مشکل باید در دو بعد عمل نماید؛ بعد اول 
نقش حاکمیتی وزیر در هیئت دولت، مجلس شورای اسلامی، شوراهای عالی و نهاد های 
حاکمیتی است که بسیار ثاثیرگذار است. وزیر ارتباطات می تواند در هیئت دولت جایگاه 

صنعت ICT را پررنگ کند و باید بتواند از منافع این حوزه دفاع کند.
ــه داد: از طرف دیگر نقش وزیر ارتباطات  ــرکت ارتباطات مبین نت، ادام مدیرعامل ش
ــمت ترمیم اقتصاد  ــد و  قانون گذاران را به س ــیار موثر باش در مجلس نیز می تواند بس
ــوراهای عالی نیز بسیار حائز اهمیت است، زیرا  صنعت هدایت کند.  نقش وزیر در ش
می تواند نگاه امنیتی و نگرانی ها را از روی این حوزه برداشته و نقش صنعت ICT را به 
عنوان پیشران توسعه کشور، توسعه دهنده تحول دیجیتال و فناوری های نوین همچنین 

پایه گذار هوشمندسازی در همه صنایع را جایگزین کند.
صیدی، خاطرنشان کرد: صنعت ICT برای اینکه بتواند تمامی این کار ها را انجام دهد و 
نقش اصلی خود را در کشور پیاده کند، نیازمند این است که اقتصاد پویا و فعالی داشته 
باشد که امکان تمرکز بر روی مسائل توسعه ای و ایجاد فناوری های نوین را ایجاد نماید.
 ICT ــتم وی، افزود: بعد دوم نقش وزیر ارتباطات در بدنه وزارت ارتباطات و اکوسیس
است و برای این منظور می تواند از نیروهای توانمند بدنه صنعت استفاده نماید.مدیرعامل 
شرکت مبین نت، تصریح کرد: وزیر ارتباطات باید بتواند ساختار وزارت ارتباطات را به 
نحوی سازماندهی نماید که افرادی که به وزارتخانه می آیند ضمن توانمندی و تخصص، 
کاملا با صنعت آشنا بوده و نیاز به آزمون و خطا نداشته باشند و بتوانند از همان ابتدای 

کار همراه با ذینفعان حوزه ICT حرکت کنند.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان همدان گفت: شکاف تقاضا و تامین پهنای 
ــد مورد نیاز اینترنت در آینده نزدیک خودنمایی خواهد کرد، از این رو توجه به ارتقاء  بان
زیرساخت و شبکه ثابت با توجه به محدودیت های توسعه در بخش همراه ضروری است.

ــاس صادقی پوریانی در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون انتظارات از وزیر ارتباطات   عب
دولت چهاردهم، گفت: توجه به حکمرانی فناوری اطلاعات و توسعه کاربردهای آن در 
بخش های اقتصادی دیگر و ارتقاء کیفیت ارتباطات با توسعه بسترهای ثابت، انتظار بنده 

از وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات دولت چهاردهم است.
وی، ادامه داد: بخش های مختلف اقتصادی با توجه به ارزان بودن نسبی قیمت حامل های 
انرژی، عدم وجود رقابت جهانی در برخی صنایع و هزینه پایین نیروی انسانی در ایران 
ــتفاده از ابزارهای فناورانه در تولید و خدمات ندارند و به تبع آن  تمایل چندانی به اس

ابزارهای فناوری اطلاعات و یافته های نو بشری مانند هوش مصنوعی، رباتیک، اینترنت 
اشیاء و ... آن چنان که باید به کار گرفته نشده است.

ــرد: رقابت در جهان کنونی برای صنایع، تولیدات و خدمات  صادقی پوریانی، تاکید ک
کشور ما در سال های نه چندان دور با استفاده از ابزارهای سنتی و مکانیک پایه ممکن 
نیست و آینده اقتصاد، اقتصاد دانش پایه است که در آن باید به توسعه فناوری اطلاعات 

توجه بیشتری شود.
ــهیلات  ــان کرد: تس ــتان همدان، خاطرنش مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس
ــاورزی، صنعت و  ــایر بخش های اقتصادی )کش ــوق های دولتی با همکاری س و مش
گردشگری( باید از مصرف مواد اولیه، صنعت مکانیکی و خدمات سنتی به سمت دانش 
بنیان ها به ویژه در حوزه فناوری اطلاعات سوق داده شود و ارزش دیجیتال و دارایی های 

نامشهود در ارائه تسهیلات و مشوق ها لحاظ گردد.
ــهرونــدان و  ــی نیازهای ارتباطی ش ــم دیگر، افزایش غیرخط ــزود: بحث مه وی، اف
درخــواست های جهشی برای سرعت دسترسی به شبکه های عمومی از جمله اینترنت 
است. شکاف تقاضا و تامین پهنای باند مورد نیاز در آینده نزدیک خودنمایی خواهد کرد، 
از این رو، توجه به ارتقاء زیرساخت و شبکه ثابت با توجه به محدودیت های توسعه در 

بخش همراه ضروری است.
صادقی پوریانی، در پایان اشاره کرد: برای این مهم اجرای پروژه فیبرنوری به عنوان یک 
پروژه اساسی با تغییراتی در نحوه اجرا از جمله تثبیت حاکمیت دولت برای آینده پروژه 
مهم است و در این باره بخش عمده ای از مشوق های دولتی باید در انتهای زنجیره و 
به سمت مشتری هدایت شود تا او احساس کند که بخشی از هزینه های نقطه انتهایی 

را پرداخت کرده است.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان اردبیل، گفت: یکی از انتظارات بنده 
ــهرها و حداقل در  ــل پروژه FTTx در تمامی ش ــر ارتباطات آینده تکمی از وزی

روستاهای بالای 100 خانوار است.
ــرداری در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون ویژگی های وزیر ارتباطات  شهریار س
ــر ارتباطات آینده تکمیل  ــی از انتظارات بنده از وزی ــت چهاردهم، گفت: یک دول
ــالای 100 خانــوار  ــتاهای ب ــهرها و حداقل در روس پروژه FTTx در تمامی ش

است.
ــرعت پایدار، ملزم نمودن  ــتاها به اینترنت پرس وی، اضافه کرد: اتصال همه روس
ــعه 5G، الزام و یا کمک به  ــهرها و توس اپراتورها به رفع نقاط کور ارتباطی در ش
ــتایی جهت دسترسی به  ــیر انتقال روس مخابرات در خاکی نمودن فیبرهای مس

ارتباطات امن و پایدار و جلوگیری از سرقت از دیگر انتظارات است.
ــان کرد: ارتقاء  ــتان اردبیل، خاطرنش ــرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس مدی
ــتند و  ــرمایه اصلی وزارت خانه هس ــات که س ــان وزارت ارتباط ــت کارکن معیش
همچنین حمایت از بازیگران اقتصاد دیجیتال و هوشمند سازی مدارس کشور از 

دیگر انتظارات بنده از وزیر ارتباطات دولت چهاردهم می باشد.

گفت وگوی
ماه
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بزرگ ترین سرمایه گذاری در تاریخ اقتصاد دیجیتال کشور رقم خورد

برای دیجی کالا و برای رشد اکوسیستم استارتاپی ایران

زهرا طاهری
فرزانه احمدی منش

به دنبال مذاکراتی که از بهمن ماه 1402 آغاز شده بود، بازوی سرمایه گذاری جسورانه 
ــت و بزرگ ترین  ــی کالا را در اختیار گرف ــهام گروه دیج ــراه اول، 40 درصد از س هم
سرمایه گذاری انجام شده در تاریخ اقتصاد دیجیتال کشور رقم خورد که ارزش گذاری 

توافق شده برای گروه دیجی کالا در این سرمایه گذاری ۳0 هزار میلیارد تومان است.
به دنبال خرید 40 درصدی سهام دیجی کالا توسط همراه اول، دیجی کالا در اطلاعیه ای 

اعلام کرد:
شرکت »حرکت اول«، بازوی سرمایه گذاری جسورانه همراه اول، با خرید نقدی بخشی 
از سهام گروه دیجی کالا، از جمله سهام متعلق به شرکت »سرمایه گذاری سرآوا پارس« 
ــهام داران دیگر، 40 درصد از سهام گروه دیجی کالا را در اختیار  ــمتی از سهامِ س و قس
ــده برای گروه دیجی کالا در این سرمایه گذاری ۳0 هزار  گرفت. ارزش گذاری توافق ش

میلیارد تومان است. 
ــرمایه جدید، در  ــرمایه گذاران متعدد برای ورود س گروه دیجی کالا پس از مذاکره با س
نهایت با شرکت سرمایه گذاری جسورانه حرکت اول به توافق رسید و این توافق را در 
مسیر رشد دیجی کالا و توسعه کسب وکار خود دانسته و در راستای تعهد همیشگی خود 

به شفافیت، جزئیات این توافق را به اطلاع عموم می رساند:

ــهام  ــعید محمدی، همچنان 22 درصد از س 1- بنیان گذاران دیجی کالا، حمید و س
شرکت و دو عضو هیئت مدیره از پنج عضو را در اختیار خواهند داشت. طی این توافق، 
بنیان گذاران و تیم راهبری دیجی کالا همچنان مدیریت اجرایی و راهبری شرکت، تدوین 
استراتژی کسب وکار و انتخاب مدیران ارشد را بر عهده خواهند داشت. پس از این توافق، 

کماکان هیچ سهام داری به تنهایی کنترل شرکت را در اختیار نخواهد داشت.

 2- شرکت »سرمایه گذاری سرآوا پارس« پس از گذشت 12 سال از اولین سرمایه گذاری 
ــورانه خود در دیجی کالا از ترکیب سهام داری این شرکت خارج می شود و به این  جس
ــت سرمایه موفق یک سرمایه گذاری VC در حوزه نوآوری و  ترتیب بزرگ ترین بازگش

اقتصاد دیجیتال کشور رقم می خورد.

ــرمایه گذاری انجام شده در  ــد و بزرگ ترین س ۳- این مذاکرات از بهمن 1402 آغاز ش
تاریخ اقتصاد دیجیتال کشور است. این سرمایه گذاری پس از چند سرمایه گذاری  موفق 
»حرکت اول« )صندوق سرمایه گذاری جسورانه همراه اول( در شرکت های تکنولوژی و 
استارت آپ های ایرانی مانند فلای تودی، گروه آچاره، میاره، همراه مکانیک، جاجیگا و... 
انجام شده است. هدف از همکاری جدید همراه اول و دیجی کالا، هم افزایی ظرفیت ها و 

زیرساخت های موجود در جهت توسعه اکوسیستم اقتصاد دیجیتال کشور است. 
ــرمایه گذاری و مشارکت این دو بازیگر مهم که هر کدام  انتظار می رود پس از این س
ــرویس های جدید برای مردم ایران، تجربه  ــاهد خلق س ده ها میلیون کاربر دارند، ش
خوشایندتر برای مشتریان و نیز افزایش سرمایه گذاری در اکوسیستم نوآوری کشور 

باشیم.« 

در همین راستا، حمید محمدی، رئیس هیات مدیره گروه دیجی کالا در شبکه ایکس 
نوشت:

ــته، پیشنهادهایی برای سرمایه گذاری در گروه دیجی کالا داشتیم.   »در چند ماه گذش
نهایتاً به خاطر پتانسیل ها و امکان هم افزایی بیشتر، با شرکت سرمایه گذاری حرکت اول 

)بازوی سرمایه گذاری جسورانه همراه اول( به توافق رسیدیم«. 

   میزان سرمایه گذاری چقدر است؟
ــرکت سرمایه گذاری حرکت اول    طبق توافق صورت گرفته گروه همراه اول با رهبری ش
40 درصد سهام دیجی کالا که کل سهام »شرکت سرمایه گذاری سرآوا پارس« به اضافه 
قسمتی از سهام سهام داران داخلی دیگر را شامل می شود، در اختیار می گیرد. ارزش گذاری 

دیجی کالا در این سرمایه گذاری ۳0 هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده است. 

گ����روه دیج����ی  کالا 
پ��س از مذاک��ره ب��ا 
ن  ا ر ا یه گذ ما س��ر
متع��دد ب��رای ورود 
س��رمایه جدی��د، در 
ب��ا ش��رکت  نهای��ت 
ی  ر ا یه گذ ما س��ر

جسورانه حرکت اول 
به توافق رسید. 



w
w

w
.4

G
ne

w
s.

ir

21

14
03

اه 
د   م

ردا
م�

 / 1
07

ره 
ما

ش

گزارش
 ماه

اعلام رقم معامله خرید سهام دیجی کالا توسط همراه اول

آغاز دور جدیدی از روند رشد اکوسیستم استارتاپی ایران

به استناد نامه شرکت ارتباطات سیار ایران به سازمان بورس، شرکت های گروه همراه 
ــهام دیجی کالا به ارزش ۸ هزار و 400 میلیارد تومان را خریداری  اول 40 درصد از س

کرده است.
ــی کالا در این  ــارد تومانی دیج ــذاری ۳0 هزار میلی ــاره به ارزش گ ــا اش ــراه  اول ب هم
سرمایه گذاری، گفته با توجه به ورود موثر همراه اول و پرداخت نقدی بهای معامله، این 

سهام را با قیمت ۸ هزار و 400 میلیارد تومان و با تخفیف ۳0 درصدی خریده است.
سهم هریک  از شرکت های گروه همراه اول از این سهام به شرح زیر است:

شرکت کسب وکارهای نوپای حرکت اول: 20 درصد
شرکت ارتباطات سیار ایران: 10 درصد

شرکت سرمایه گذاری توسعه نوردنا: 5 درصد
شرکت همراه کسب وکارهای هوشمند: 5 درصد

ــهام دیجی کالا توسط همراه اول بر اساس ارزش گذاری  »خرید بلوک 40 درصدی س
۳0 همتی این شرکت، نویدبخش آغاز دور جدیدی از روند رشد اکوسیستم استارتاپی 

و فناوری ایران است«.
ــه کانون  ملی کارافرینان برتر رسمی  دکتر داوود  ادیب، عضو هیات امنا و هیئت رئیس

 کشور طی یادداشتی نوشت:
ــط همراه اول بر اساس ارزش گذاری  ــهام دیجی کالا توس خرید بلوک 40 درصدی س
۳0 همتی این شرکت، نویدبخش آغاز دور جدیدی از روند رشد اکوسیستم استارتاپی 

و فناوری ایران است.

این اتفاق از چند زاویه حایز اهمیت است و تاثیرات مهمی بر اکوسیستم استارتاپی ایران 
خواهد داشت که در اینجا به دو مورد اشاره می کنیم:

۱. زمانبندی نهایی شدن این معامله:
ــانگر نقطه عطف در تحلیل ریسک اقتصادی و خوشبینی نسبت به روند   این امر نش
میان مدت و بلند مدت در فضای سرمایه گذاری کشور است. این موضوع وقتی به مبلغ 
معامله توجه کنیم، بیشتر مشخص می شود ، لذا به نظر می رسد با استقرار دولت جدید 
که به دنبال استراتژی کاهش تنش های بین المللی و گشایش در فضای داخلی کشور 
است، سرمایه گذاران برآورد می کنند که در آینده میان مدت و بلند مدت شاهد کاهش 
ریسک های سیستماتیک موثر بر بازار هستیم. در حوزه اقتصادی هر چند دستیابی به 
اهداف معین زمانبر باشند، اما »روند« مثبت به معنای ایجاد امید و خوشبینی و رشد 

صنایع استارتاپی خواهد بود.
۲. خروج موفق و خیره کننده سرمایه گذار استارتاپی: 

ــرمایه گذار دیجی کالا آن هم با چنین ارقام خیره کننده ای،  خروج موفقیت آمیز س
ــتــه، می تواند  ــی در ماه هــای گذش به دنبال خروج موفقیت آمیز بنیان گذار تپس
جان تــازه ای در ارکان اکوسیستم دانش بنیان از قبیل صندوق های سرمایه گذاری 

جسـورانه، صنـــدوق های CVC و مراکز شتابدهی بدمد. 
در چند سال اخیر، این ذهنیت در بین فعالان بازار در حال تقویت بود که چرخه سرمایه 
گذاری استارتاپی، در »مرحله خروج« به دلایلی در کشور قفل شده و این ذهنیت منجر 
به تضعیف و از بین بردن انگیزه سرمایه گذاران استارتاپی شده بود . این اتفاق می تواند 
ــروع دور جدید رونق در  ــایانی کند و جرقه ای برای ش به اصلاح این ذهنیت کمک ش

اکوسیستم استارتاپی کشور باشد.

   آیا تیم مدیریتی دیجی کالا تغییر می کند؟
خیر!  مثل گذشته، من و سعید همچنان با 22 درصد سهام، از سهامداران اصلی شرکت 
ــو هیئت مدیره دیجی کالا را در اختیار خواهیم  ــی خواهیم ماند  و 2 عضو از 5 عض باق
داشت. طی این توافق، بنیان گذاران و تیم رهبری دیجی کالا همچنان مدیریت اجرایی و 
راهبری شرکت، تدوین استراتژی کسب وکار و انتخاب مدیران ارشد را بر عهده خواهند 

داشت.  
همچنین بعد از این سرمایه گذاری جدید، کماکان هیچ سهام داری کنترل اکثریت سهام 

شرکت را در اختیار ندارد.

   قدردانی از سرآوا بابت ۱۲ سال همکاری و اعتماد  
سرآوا که با سرمایه گذاری جسورانۀ خود در دیجی کالا از 12 سال پیش همراه ما بود و 
در این سال ها مسیر موفق و پرفراز و نشیبی را با هم طی کردیم، از ترکیب سهام داری 
 VC دیجی کالا خارج می شود و این بزرگترین بازگشت سرمایه موفق یک سرمایه گذاری

در حوزه نوآوری و اقتصاد دیجیتال ایران است. 

   سرآغاز یک همکاری جدید
 ورود همراه اول به جمع سهام داران گروه دیجی کالا، یک همکاری مهم در جهت هم افزایی 
ظرفیت ها و زیرساخت های موجود و توسعه اکوسیستم اقتصاد دیجیتال ایران است. قبل 
ــرمایه گذاری جسورانه همراه اول در فلای تودی، گروه  از این هم حرکت اول، بازوی س
آچاره، میاره، همراه  مکانیک، جاجیگا و... سرمایه گذاری های موفقی کرده و توافق جدید 

احتمالا بزرگ ترین سرمایه گذاری انجام شده در حوزه اقتصاد دیجیتال کشور است.

  به امید توسعه اقتصاد دیجیتال ایران
 امیدوارم بعد از این همکاری و سرمایه گذاری، در اقتصاد دیجیتال ایران شاهد خلق و 
توسعه سرویس های جدید باشیم و در اکوسیستم استارتاپی کشور سرمایه گذاری های 

بیشتری را ببینیم.
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خرید سهام دیجی کالا توسط همراه اول؛ بسترساز ورود دیجی کالا به بازار سرمایه

ــازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران می گوید: خرید سهام  عضو هیات مدیره س
ــط همراه اول نقطه عطف بی نظیری در اقتصاد دیجیتال کشور است  دیجی کالا توس
ــرمایه فراهم  ــده، زمینه برای ورود دیجی کالا به بازار س و با توجه به مذاکرات انجام ش

می شود.
حسین اسلامی در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون خرید 40 درصدی سهام دیجی کالا 
توسط همراه اول و تاثیر آن بر اکوسیستم استارتاپی کشور، گفت: خرید 40 درصدی 
سهام دیجی کالا توسط همراه اول نقطه عطف بی نظیری در اقتصاد دیجیتال کشور 
است و نوید دهنده آینده  زیبایی است و دلایل زیادی دارم که در اینجا بر دو دلیل اصلی 

تاکید می کنم.
عضو هیات مدیره نظام صنفی رایانه ای استان تهران، ادامه داد: یکی از دلایل بنده این 
ــت که برخی از سهام داران اولیه پس از سرمایه گذاری این امکان را دارند که سهام  اس
خود را به افراد دیگر واگذار کنند و همین موضوع باعث می شود سرمایه گذاران دیگری 
به حوزه اقتصاد دیجیتال و اکوسیستم استارتاپی وارد شوند و یک تصویر اینچنینی برای 

سرمایه گذاران ایجاد می شود.
این فعال حوزه اقتصاد دیجیتال، تاکید کرد: به نظر می آید که با توجه به مذاکرات انجام 
ــده و تغییرات اعمال شده، زمینه برای ورود دیجی کالا به بازار سرمایه فراهم شود،  ش
ــی به این بازار دیگر مجموعه استارتاپی جدیدی را نتوانستیم  چراکه پس از ورود تپس
وارد بازار سرمایه کنیم تا عامه مردم بتوانند در سرمایه گذاری مشارکت کنند و اگر این 

گزارش
 ماه

اتفاق رخ دهد، راه برای سایر مجموعه های استارتاپی هموار می شود و در همین راستا 
اقتصاد دیجیتال اهمیت خود را برای سرمایه گذاران بازار سرمایه بیش از پیش متجلی 

خواهد کرد.

معاون پیشین فناوری و برنامه ریزی سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور، معتقد است: ورود 
همراه اول به عنوان سرمایه گذار در دیجی کالا، گام بزرگی است تا بتوانیم آمادگی داشته 
باشیم تا شرکت های رشد یافته یا یونیکورن هایی همچون دیجی کالا، علاوه بر ورود در 

بازار بورس، جرات سرمایه گذاری جسورانه در حجم های بالا را داشته باشند.
ــادی حوزه فاوا در گفت وگو با خبرنگار ما، پیرامون خرید 40  احمد نیرومند، فعال اقتص
درصدی سهام دیجی کالا توسط همراه اول و تاثیر آن بر اکوسیستم استارتاپی کشور، گفت: 
بزرگترین سرمایه گذاری اقتصاد دیجیتال کشور می تواند در همه زمینه ها تاثیر داشته باشد 

و در رشد سرمایه گذاری اکوسیستم استارتاپی کشور موثر باشد.
ــته باشیـم تا  ــت که بتوانیم آمادگی این را داش وی، ادامه داد: این موضوع گام بزرگی اس
شرکت های رشد یافته یا یونیکورن هایی همچون دیجی کالا، علاوه بر اینکه وارد بورس 

شوند، امکان سرمایه گذاری در حجم های بالا را داشته باشند.
نیرومند، افزود: نکته کلیدی که وجود دارد این است که کشور با ادبیات جدیدی آشنـــا 
می شود که یک استارتاپ می تواند ۳0 هزار میلیارد تومان ارزش داشته باشد، این در حالی 
است که بسیاری از تراکنش های کشور در طول سال این میزان نیست و ارزش تمامی 

تراکنش ها شاید کمتر از ارزش سهامی یک شرکت استارتاپی باشد.
این فعال اقتصادی حوزه فاوا، اظهار کرد: همه این موارد این نوید را به ما می دهد که توسعه 
خوبی در چهار سال پیش رو خواهیم داشت و می توانیم از این ظرفیت ها برای سکوهای 
دیوار، بازار و باقی فعالیت ها استفاده کنیم و با استفاده از این سرمایه گذاری ها، کشورهای 
در حال توسعه را در بازار محصولات رشد یافته خود داشته باشیم.معاون پیشین فناوری 
و برنامه ریزی سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور، خاطرنشان کرد: می توانیم این ادعا را 
داشته باشیم که دیجی کالا در سطح منطقه می تواند مجموعه ای فعال باشد و این فعالیت 
را در مقیاس جهانی توسعه دهد و لذا ورود همراه اول به عنوان سرمایه گذار از یک طرف 
این امکان را می دهد که سرمایه گذاری های بعدی از طریق این مجموعه یا مجموعه های 
دیگر همچون ایرانسل برای توسعه نهایی این محصول وجود داشته باشد و باعث افزایش 
ارزش بازار این مجموعه شود و از طرفی این جرات را به مجموعه های دیگر سرمایه گذاری 

مخصوصا سرمایه گذاری جسورانه می دهد.
نیرومند، در ادامه گفت وگو با ما، افزود: مورد بعدی تاثیر ماهوی این سرمایه گذاری است، 

استارتاپ های زیادی در کشور داریم که ارزش های سرمایه گذاری آنها اگر تا 50 میلیارد 
تومان باشد، باید توسعه نهایی بالایی در آنها شود.

وی، ادامه داد: با برنامه ریزی و استفاده از فعالیت هایی که باعث آگاهی بخشی به مــردم 
می شود، می توانیم کار را پیش ببریم و امیدی داشته باشیم که سرمایه گذاری های خرد 
در استارتاپ ها و مجموعه هایی که ارزش گذاری آنها زیر 50 میلیارد تومان است، اتفاق 
افتد.این فعال اقتصادی افزود: در نهایت ورود سرمایه ها به بخش استارتاپی به دلیل آنکه 
رشد نمایی دارند به مردم این نوید را می دهد که با ضمانت بیمه ها کار را پیش ببرند 
و سرمایه آنها از تورم، رشد جلوتری داشته باشد و هم به آنها سرمایه با بازده می دهد و 
هم از بازارهای طلا و ارز سود می دهد و اگر مردم اطمینان داشته باشند که همپای بازار 
ارز می توانند سود بگیرند، علاقه دارند که به توسعه اقتصاد دیجیتال کشور کمک کنند و 
این فرهنگ سازی در گام اول برعهده وزیر ارتباطات است و در گام بعدی اطلاع رسانی 
ــت است که مردم را به سمتی آوریم که سرمایه گذاری بر روی اقتصاد دیجیتال را  درس

انتخاب کنند.

جرات سرمایه گذاری جسورانه؛ پیامد سرمایه گذاری همراه اول در دیجی کالا
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فعال شدن قابلیت صوتی پیشرفته برای برخی از کاربران اوپن ای آی

ظهور دختران مجازی، لبه تاریک هوش مصنوعی!

گام نو

شرکت اوپن  ای آی، نسخه آلفای قابلیت صوتی پیشرفته خود را برای برخی از کاربران 
ــال جاری، این امکان را به تدریج برای همه  خود فعال کرده و تصمیم دارد در پاییز س

کاربران چت جی بی تی پلاس فعال کند.
ــگام در عرصه هوش مصنوعی، نسخه آلفای قابلیت صوتی  ــرکت اوپن  ای آی، پیش ش
پیشرفته خود را برای شماری از کاربرانش فعال کرد و اعلام کرد در پاییز سال جاری، 

این امکان را به تدریج برای همه کاربران چت جی بی تی پلاس فعال خواهد کرد.
اوپن ای آی، این قابلیت تازه را در ماه می معرفی کرد و همان زمان به خاطر پاسخ های 
سریع و شباهت زیاد صدای آن با صدای یک انسان واقعی، توجهات زیادی را به خود 

جلب کرد.
ــکای گذاشته بودند به صدای اسکارلت  ــباهت این صدا که نام آن را اس در آن زمان، ش

جوهانسون، که صداپیشه کاراکتر دستیار مصنوعی در فیلم »Her« بود، خبرساز شد.
جوهانسون، پس از معرفی این قابلیت، اعلام کرد که او چندین درخواست از سوی سم 
آلتمن، مدیرعامل این شرکت را برای استفاده از صدایش رد کرده است و پس از دیدن 
ــتخدام کرد تا از اوپن ای آی برای کپی  ــرفته، وکیل اس رونمایی از قابلیت صوتی پیش

برداری از صدایش شکایت کند.
اوپن ای آی در واکنش، استفاده از صدای جوهانسون را رد کرد، اما بعدا صدایی که در 
ــده بود را حذف کرد و آن را با صداهای دیگر  ــتفاده ش رونمایی از این قابلیت، از آن اس

جایگزین کرد.
در ماه ژوئن هم اوپن ای آی اعلام کرد ارائه عمومی قابلیت صوتی پیشرفته را به تاخیر 
می اندازد تا اقدامات ایمنی را بهبود بخشد و اکنون با فعال سازی محدود به نظر می رسد 

مشکلات امنیتی مدنظر این شرکت حل شده است.
ــماری از کاربران ارائه شد، قابلیت های ویدئو و به  ــخه  آلفا که به ش با این همه این نس
اشتراک گذاری صفحه نمایش که در رونمایی بهار نمایش داده شدند، را نخواهد داشت 

و گفته شده در »تاریخی دیگر« ارائه خواهند شد.
 چت جی بی تی اکنون می تواند گوش دهد و صحبت کند

ــی که در حال حاضر در  ــرفته با قابلیت صوت اوپن ای آی می گوید قابلیت صوتی پیش
ــت به کلی متفاوت است. بنا بر اعلام اوپن ای آی، در قابلیت  چت جی بی تی موجود اس
صوتی ابتدایی در چت جی بی تی، این سرویس برای دادن پاسخ سه مرحله را با کمک 
ــپس  ــه مدل متفاوت طی می کند: ابتدا صدای کاربر را به متن تبدیل می کند، س س
چت جی بی تی4 این پرسش را پردازش می کند و در مرحله سوم متن پاسخ را به صدا 
تبدیل می کند. اما قابلیت صوتی پیشرفته در جی بی تی4 او، این مراحل را بدون کمک 
ــیار کمتر  مدل های دیگر پردازش و انجام می دهد و برای همین  مکالمات با تاخیر بس
انجام می شود و جی بی تی4 او همچنین می تواند زیر و بم احساسی در صدای کاربر از 

جمله غم، هیجان یا آواز خواندن را بفهمد و به آن واکنش نشان دهد.
اوپن ای آی می گوید این قابلیت را به صورت تدریجی ارائه می کند تا بر استفاده از آن به 

دقت نظارت داشته باشد و ایرادهای احتمالی آن را رفع کند.
کاربرانی که نسخه آلفا برای آن ها فعال شده، در اپلیکیشن چت جی بی تی خود پیامی 
دریافت خواهند کرد و سپس یک ایمیل با دستورالعمل های استفاده از آن، برای آن ها 

ارسال می شود.
اوپن ای آی می گوید در چند ماهی که از رونمایی اولیه قابلیت صوتی پیشرفته گذشته، 
ــت را با بیش از 100 تیم خارجی که به 45 زبان مختلف صحبت می کنند،  ــن قابلی ای
آزمایش کرده است و در اویل ماه اگوست گزارشی از اقدامات ایمنی مرتبط را به افکار 

عمومی ارائه خواهد داد.
این شرکت می گوید قابلیت صوتی پیشرفته تنها با چهار صدای پیش فرض متعلق به 
این شرکت با نام های جونیپر، بریزی، کووی و امبر ارائه خواهد شد که صداهایی متعلق 
به آدم های واقعی صداپیشه است که با این شرکت همکاری کرده اند و صدای اسکای 
که در رونمایی اولیه این قابلیت در ماه می استفاه شده بود دیگر در چت جی بی تی در 

دسترس نیست.
لیندسی مک کالوم، سخنگوی اوپن ای آی می گوید چت جی بی تی نمی تواند صدای افراد 
دیگر، چه افراد عادی و چه شخصیت های شناخته شده را تقلید کند و خروجی هایی که 

با صداهای پیش فرض متفاوت باشد را مسدود خواهد کرد.
به نظر می رسد اوپن ای آی در تلاش است تا از جنجال های مرتبط با دستکاری پیچیده 
)دیپ فیک( اجتناب کند. در ماه ژانویه سال جاری، از فن آوری تقلید صدای استارتاپ 
هوش مصنوعی AI ElevenLabs برای تقلید صدای جو بایدن استفاده شد که باعث 

فریب رای دهندگان درون حزبی در ایالت نیوهمپشایر شد.

به دنبال گسترش استفاده بدون اجازه از تصاویر افراد مشهور و زنان عادی برای ایجاد »دیپ 
فیک غیراخلاقی«، کارشناسان تاکید دارند که هوش مصنوعی در لبه تاریک پرتگاهی 
قرار گرفته است که چالش های اخلاقی و حقوقی این حوزه نیازمند توجه و بررسی دقیق 

است.
زنان مجازی که با استفاده از هوش مصنوعی خلق شده اند، در حال تسخیر سایت ها هستند 
و توجه مردانی را جلب می کنند که مبالغ هنگفتی برای گفت وگو با این زنان دیجیتالی 

می پردازند. 
دارن بارکر، معاون یکی از سایت های استفاده کننده از هوش مصنوعی، می گوید بیش از 
ــایت، حساب کاربری  ۳000 کاربر جدید پس از راه اندازی ویژگی هوش مصنوعی در س
ایجاد کرده اند. او اضافه می کند که دسترسی 24 ساعته و پاسخگویی فوری از مزایای این 

دختران مجازی است.
ــی برای افزایش  ــاله، اخیرا از هوش مصنوع ــتوارت، تولیدکننده محتوا 54 س جینا اس
دنبال کنندگانش استفاده کرده است. او که زمانی به عنوان »زیباترین مادربزرگ جهان« 
ــد، اکنون خود را به عنوان یک دختر 2۸ ساله بلوند از کالیفرنیا معرفی  ــناخته می ش ش
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گام نو

تاثیر هوش جامع مصنوعی بر بشریت

می کند. جینا می گوید: حساب اینستاگرام من به محض استفاده از هوش مصنوعی، منفجر 
شد. ما در حال تجربه یک تحول عظیم فناورانه هستیم.

از زمان مجازی شدن، جینا می گوید پیام های زیادی از طرفدارانش دریافت می کند و گاهی 
از یک ربات چت هوش مصنوعی برای پاسخگویی استفاده می کند. او توضیح می دهد: 
مردان عاشق آواتار من می شوند. طرفدارانم می دانند که من هوش مصنوعی هستم، اما 

اهمیتی نمی دهند. به نظر می رسد آن را بیشتر دوست دارند.
در آوریل، گرگ آیزنبرگ، مدیر ارشد فناوری، پیش بینی کرد که هوش مصنوعی به صنعتی 
میلیارد دلاری تبدیل خواهد شد. با این حال، این فناوری نوآورانه جنبه تاریکی نیز دارد. 

موارد متعددی از استفاده بدون اجازه از تصاویر افراد مشهور و زنان عادی برای ایجاد دیپ 
فیک غیراخلاقی گزارش شده است.

در فوریه 2024، بیش از 400 متخصص هوش مصنوعی، شخصیت مشهور، سیاستمدار 
و فعال، نامه ای سرگشاده امضا کردند و از قانونگذاران خواستند علیه فناوری دیپ فیک 

اقدام کنند.
ــان می دهد که هوش مصنوعی در حال تغییر شکل صنعت سرگرمی  این تحولات نش
بزرگسالان است، اما همزمان چالش های اخلاقی و حقوقی جدیدی را نیز مطرح می کند 

که نیازمند توجه و بررسی دقیق است.

ــت، چراکه مزایای بالقوه آن در  ــان امیدوارکننده اس تاثیر هوش جامع مصنوعی بر انس
حال حاضر آشکار شده است؛ به عنوان مثال، هوش جامع مصنوعی می تواند بینش های 

ارزشمندی برای رسیدگی به تغییرات آب و هوا یا پیشبرد تحقیقات سرطان ارائه دهد.
در سال 2024 به سر می بریم و هوش مصنوعی عمیقاً با زندگی ما تنیده شده است. هوش 
مصنوعی در حال ایجاد تغییرات گسترده در جنبه های مختلف زندگی امروزی ما است؛ 
از شرکت نرم افزاری انویدیا که با تراشه هوش مصنوعی جدید خود به سومین شرکت با 
ارزش در ایالات متحده آمریکا تبدیل شده تا حوزه هایی همچون غربالگری سرطان، همه و 
همه با هوش مصنوعی سر و کار دارند.این یک دوره زمانی کاملا هیجان انگیز برای بشریت 
است چرا که محدودیت های گذشته را پشت سر گذاشته و در حال کشف این هستیم که 

هوش مصنوعی می خواهد ما را به کجاها ببرد.
 مرحله بعدی چیست؟

به گفته بسیاری از کارشناسان، مرحله بعدی ممکن است نقطه عطفی باشد که ما را به 
»تکینگی فناوری« برساند و این یعنی لحظه ای که رایانه ها می توانند از انسان ها پیشی 
بگیرند.این رویداد هم فرصت های جدید و هم تهدیدهای قابل توجهی را برای بشریت به 
همراه خواهد داشت.این مفهوم که به عنوان »هوش جامع مصنوعی« یا »ای جی آی« نیز 
شناخته می شود، اولین بار توسط دکتر بن گورتسِل سر زبان ها افتاد. با توجه به سرعت 
فعلی پیشرفت ها در این زمینه، گورتسِل پیش بینی می کند که هوش جامع مصنوعی تا 
سال 2027 به منصه ظهور برسد. در نتیجه طولی نمی کشد که شاهد به ثمر نشستن این 
دوره جدید باشیم.برخلاف هوش مصنوعی محدودی که در حال حاضر مورد استفاده قرار 
ــت که دانش را از یک محیط  می گیرد، هوش جامع مصنوعی این توانایی را خواهد داش
گرفته و آن را به روشی تقلیدی و بسیار نزدیک به رفتار انسانی، بر سایر حوزه ها اعمال کند.
به این ترتیب، ظهور هوش جامع مصنوعی در کل نویدبخش تحولی برای جامعه است. در 
واقع، اگر کاربردهای گسترده آن را در نظر بگیریم، این پتانسیل را دارد که یکی از بهترین 

چیزهایی باشد که تا به حال برای جامعه اتفاق افتاده است.
 اما چقدر به آن نزدیک هس�تیم و این برای کل بشریت چه معنایی دارد؟تا به 

امروز چه اقداماتی انجام شده است؟
دانشمندان هم اکنون در حال بررسی طیف گسترده ای از روش ها برای توسعه هوش جامع 
مصنوعی هستند، بدون اینکه هیچ مسیر واحدی برای به ثمر رساندن آن تضمین شده 
باشد.سازمان ها و افراد مختلف تکنیک های متفاوتی دارند و هیچ درست یا نادرستی در این 
مسیر وجود ندارد، فقط به این بستگی دارد که چه کسی می تواند آن را اول از همه ایجاد 
کند.یکی از رویکردها برای توسعه هوش جامع مصنوعی بر سطح شناختی متمرکز است. 
این مستلزم تجزیه و تحلیل نحوه عملکرد شبکه های مغز انسان و سپس بازآفرینی این 

فرآیندها از نظر فناوری است.
این به معنای ساختن یک مدل شناختی از بن و پایه ولی با دقت نزدیک به سطوح انسانی 
است.رویکرد دیگر برای دستیابی به هوش جامع مصنوعی شامل تمرکز بر سطح مغز است. 
بدین صورت که دانشمندان بر اساس درک کنونی ما از مغز انسان، شبکه های دینامیکی 

غیرخطی پیچیده و خود سازمانده ایجاد می کنند.
سپس پاسخ های مختلف به محرک ها مورد آزمایش قرار می گیرند تا دانشمندان ببینند 

چقدر به قدرت شناخت واقعی نزدیک شده اند.
ــرکت »سینگولاریتی نت« نسبت به هوش جامع مصنوعی نتیجه سال ها  کار فعلی ش
ــت. این شرکت در حال حاضر اکوسیستم گسترده ای از پروژه ها را  تجربه تحقیقاتی اس

بر روی پلتفرم خود دارد که همه در جهت کاربردهای مختلف هوش جامع مصنوعی کار 
می کنند.

یکی از این پروژه های شاخص، مدل یادگیری زبان عصبی- نمادین )ال ال ام( به نام »زرقا« 
است. این ابزار این پتانسیل را دارد که از قابلیت های مدل های معمولی مانند چت جی پی تی 
پیشی بگیرد و به کاربران مزه نزدیک شدن به هوش جامع مصنوعی را بچشاند. باید گفت 

که کاربردها و نتایج مثبت آن بی حد و حصر هستند.
درک تفاوت های بین انسان ها و سیستم های هوش جامع مصنوعی چالش برانگیز است زیرا 
ماهیت دقیق آن هنوز ناشناخته است. تمام تحقیقات کنونی به زودی راهی رو به جلو ایجاد 
خواهند کرد، و ما چیزهای بیشتری در مورد اینکه چگونه ای جی آی و انسان ها می توانند با 

هم کار کنند، خواهیم فهمید.
ــت، چرا که مزایای بالقوه آن در  ــان امیدوارکننده اس تاثیر هوش جامع مصنوعی بر انس
حال حاضر آشکار شده است. به عنوان مثال، هوش جامع مصنوعی می تواند بینش های 
ارزشمندی برای رسیدگی به تغییرات آب و هوا یا پیشبرد تحقیقات سرطان ارائه دهد. کما 
اینکه شرکت Rejuve.Biotech در حال حاضر روی ادغام هوش مصنوعی در غربالگری 
سرطان ریه کار می کند و هوش جامع مصنوعی می تواند این تلاش ها را به یک مرحله بالاتر 
وارد کند.یک نکته کلیدی این است که هوش جامع مصنوعی باید برای همه بشریت قابل 
دسترسی باشد، نه اینکه توسط هر فرد یا سازمانی کنترل شود. ما باید از ساختارهای قدرت 
متمرکز در دوران انقلاب عصر صنعتی فراتر برویم و تمرکززدایی را در توسعه و هوش جامع 
مصنوعی در اولویت قرار دهیم. این رویکرد در تعریف نقش هوش جامع مصنوعی برای 

انسان و اطمینان از تمایز آشکار بین انسان و ماشین بسیار مهم خواهد بود.
واقعیت این است که زمانی فرا می رسد که کامپیوترها از هوش انسان پیشی می گیرند و 

این لحظه سریع تر از آنچه بسیاری از کارشناسان پیش بینی می کنند نزدیک می شود.
رسالت ما در سینگولاریتی نت این است که هوش جامع مصنوعی را به ایمن ترین شکل 

ممکن توسعه دهیم تا زندگی همه را بهبود بخشد.
ما پیش بینی می کنیم که هوش جامع مصنوعی بسیاری از مسائل اجتماعی مدرن ما را 
حل خواهد کرد، پتانسیل های آن بی پایان است و من مشتاقانه منتظرم ببینم در این سفر 

به کجا خواهیم رفت.
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اجرای اولین قانون مهم هوش مصنوعی توسط اتحادیه اروپا

توقف عرضه مدل های هوش مصنوعی چندوجهی متا در اتحادیه اروپا 

رئیس کمیسیون اروپا، اعلام کرد که هدف از قانون جدید هوش مصنوعی، حفاظت از 
افراد و منافع آن ها و در عین حال ارائه قوانین برای دادن اطمینان به کسب و کارها 

و نوآوران است.
ــد اما با ظهور  ــال 2021 مطرح ش ایده وجود مقررات در حوزه هوش مصنوعی در س
چت جی پی تی در سال 2022 و قابلیت های چشمگیر آن در تولید متن، این موضوع 
ــلادی »قانون هوش  ــال جاری می ــه پارلمان اروپا در اوایل س ــت یافت تا اینک فوری
ــی« را تصویب کرد.ابزارهای مولد هوش مصنوعی مانند دال-ای و میدجرنی  مصنوع

ــاده ای می توانند تصویرسازی کنند نیز نیاز به تصویب این قانون را  که از هر متن س
برجسته تر کرد.

ــه »هدف از قانون جدید  ــیون اروپا، اعلام کرد ک ــن در لاین، رئیس کمیس اورزولا ف
هوش مصنوعی، حفاظت از افراد و منافع آن ها و در عین حال ارائه قوانین برای دادن 

اطمینان به کسب و کارها و نوآوران است.«
کمیسیون اتحادیه اروپا همچنین در حال آماده سازی برای افزایش سرمایه گذاری های 
ــال 2024 و تا 20 میلیارد یورو تا  ــوش مصنوعی با تزریق یک میلیارد یورو در س ه

سال 20۳0 است.
 محدودیت ها و موارد خطر

ــرکتی که از  ــون هوش مصنوعی اتحادیه اروپا محدودیت های خود را برای هر ش قان
سیستم های هوش مصنوعی استفاده می کند، بر اساس چهار سطح ریسک »بی خطر، 

کم خطر، پرخطر و ممنوعه« طبقه بندی کرده است.
ــات را به طور کامل  ــه 2025 برخی اقدام ــا از ماه فوری ــن ترتیب، اتحادیه اروپ بدی
ممنوع خواهد کرد. این شامل مواردی می شود که هوش مصنوعی می تواند در روند 
تصمیم گیری کاربران دستکاری کند و یا مواردی که داده های تشخیص چهره آن ها 

از طریق داده های اینترنتی تغذیه می شوند.
سایر سیستم های هوش مصنوعی مانند آن هایی که داده های بیومتریک  را جمع آوری 
می کنند و همچنین موارد استفاده از هوش مصنوعی برای تصمیم گیری های مربوط 
به زیرساخت های حیاتی یا استخدامی، پرخطر محسوب می شوند و مشمول قوانینی 

سخت گیرانه  خواهند شد.
اگر مشخص شود که شرکتی در مهلت های مختلف با قانون هوش مصنوعی مطابقت 
ــالانه جهانی خود  ــت با جریمه ای تا هفت درصد از گردش مالی س ندارد، ممکن اس

روبرو شود.
ــم خطر« قرار  ــته »ک ــرکت های هوش مصنوعی در دس ــک به ۸5 درصد از ش نزدی

می گیرند که مقررات بسیار کمی شامل حال آن ها خواهد شد.

شرکت متا تصمیم گرفته است مدل های هوش مصنوعی چندوجهی جدید خود را 
ــتاگرام در اتحادیه اروپا عرضه نکند. این تصمیم  روی پلت فرم های فیس بوک و اینس
به دلیل ابهام در قوانین و مقررات این اتحادیه در حوزه هوش مصنوعی گرفته شده 

است.
مدل های چندوجهی هوش مصنوعی قابلیت درک و تولید ویدئو، صدا، تصویر و متن 
را دارند و قرار بود در محصولات مختلف متا از جمله تلفن های هوشمند و عینک های 

هوشمند به کار گرفته شوند.
این اقدام متا به این معنی است که شرکت های اروپایی نیز نمی توانند از این مدل ها 
استفاده کنند، حتی اگر تحت مجوز باز منتشر شوند. با این حال، متا قصد دارد نسخه 
ــتریان و شرکت ها در  ــترس مش بزرگ تر و فقط متنی مدل لاما ۳ خود را که در دس

اتحادیه اروپا قرار خواهد گرفت، به زودی منتشر کند.
مشکل متا نه با قانون هوش مصنوعی که هنوز در حال نهایی شدن است، بلکه با نحوه 
آموزش مدل ها با استفاده از داده های مشتریان اروپایی در حالی که با جی دی پی آر، 

قانون حفاظت از داده های اتحادیه اروپا، مطابقت دارد، است.
ــت های عمومی کاربران فیس بوک و  ــه، متا اعلام کرد که قصد دارد از پس ــاه م در م
اینستاگرام برای آموزش مدل های آینده استفاده کند، اما در ماه ژوئن، پس از اعلام 
عمومی برنامه های خود، به متا دستور داده شد که آموزش داده ها در اتحادیه اروپا را 
متوقف کند.بریتانیا قانونی تقریبا مشابه جی دی پی آر دارد، اما متا می گوید که با همان 
سطح عدم قطعیت نظارتی مواجه نیست و قصد دارد مدل جدید خود را برای کاربران 
بریتانیایی عرضه کند.نماینده متا به اکسیوس گفته است که تنظیم کننده های اروپایی 

در مقایسه با همتایان خود در سایر مناطق، زمان بسیار بیشتری را برای تفسیر قانون 
موجود صرف می کنند.

این حرکت متا، تنش ها بین غول های فناوری آمریکایی و تنظیم کننده های اروپایی 
را که مدت هاست بر سر مقررات مربوط به حریم خصوصی و آنتی تراست وجود دارد، 

افزایش می دهد.
ــه مصرف کنندگان و  ــررات ب ــتدلال می کنند که این مق ــاوری اس ــرکت های فن ش
رقابت پذیری شرکت های اروپایی آسیب می زند. با این حال، نماینده متا به اکسیوس 
گفته است که آموزش داده ها در اروپا برای اطمینان از اینکه محصولات این شرکت به 

درستی اصطلاحات و فرهنگ منطقه را منعکس می کنند، کلیدی است.
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پیشرفت دیجیتال و توسعه صادراتی؛ چشم انداز مشاغل کوچک در برزیل

زیر
ذره بین

ــط اتاق بازرگانی بین المللی )ICC( با بیش از دو هزار شرکت کوچک،  مطالعه ای توس
ــان می دهد که  ــط و خرد )MSME(  از برزیل، آرژانتین، مکزیک و کلمبیا نش متوس

شرکت های برزیلی بیشترین سرمایه گذاری را در ابزارهای دیجیتال انجام داده اند.
این گزارش به طور خاص به شرکت های برزیلی پرداخته و اطلاعات مرتبط با استفاده از 

ابزارهای دیجیتال و مقاصد صادراتی انها را ارائه می دهد. 
داده های آماری نشان می دهند که شرکت های برزیلی به طور گسترده تری به صادرات 
بین المللی توجه دارند و از ابزارهای دیجیتال مانند بازاریابی دیجیتال، تحلیل داده ها و 
استفاده از فناوری های ابری بهره می برند. مقاصد اصلی صادراتی این شرکت ها شامل 

آمریکای لاتین، ایالات متحده و کانادا، اسپانیا، فرانسه و آلمان است.
ــان می دهد که مشاغل کوچک و متوسط در برزیل به طور جدی در حال  گزارش نش
استفاده از ابزارهای دیجیتال برای تقویت صادرات خود هستند، اما همچنان با چالش هایی 

مانند مسائل زبانی، آگاهی از مقررات صادرات و کمبود منابع مالی مواجه اند.
 

ــی، برنامه هایی برای  ــازمان های محل ــاق بازرگانی بین المللی )ICC( با همکاری س ات
آموزش و مشاوره به این شرکت ها ارائه می دهد و به دنبال یافتن راه حل هایی برای این 
ــت. این اقدامات شامل استفاده از هوش مصنوعی و ارائه راهکارهایی برای  چالش هاس
چالش های زبانی است تا به شرکت ها در توسعه فعالیت های صادراتی کمک کند. هدف 
ICC این است که با حمایت از این کسب وکارها، آن ها را در مسیر موفقیت در بازارهای 

بین المللی همراهی کند.

 سهم تولید صادراتی )تعداد شرکت ها(

* یک تا 25 درصد: ۸۸ شرکت
* 25 تا 50 درصد: 119 شرکت
* 50  تا 75 درصد: 4۳ شرکت

* 75  تا 100 درصد: 1۶ شرکت
* عدم صادرات: 1۳ شرکت

 

این نمودار نشان دهنده تعداد شرکت ها و میزان صادراتشان است. به طور کلی، 279 
ــروع  ــرکت دیگر قصد ش ــرکت اعلام کرده اند که صادرات انجام می دهند و 2۸0 ش ش

صادرات را دارند.

نمودار بالا  نشان می دهد که کدام مهارت های دیجیتال برای شرکت ها ارزشمندتر است 
و تعداد شرکت هایی که این مهارت ها را مهم می دانند، مشخص شده است.

* بازاریابی دیجیتال: ۳00 شرکت خرد، 400 شرکت کوچک، 200 شرکت متوسط
ــرکت خرد، 250 شرکت  * دسترس�ی به اطلاعات و فرصت های جدید بازار: 200 ش

کوچک، 100 شرکت متوسط
* تحلیل داده ها: 200 شرکت خرد، 250 شرکت کوچک و 100 شرکت متوسط

* استفاده از فناوری های ابری: 100 شرکت خرد، 150 شرکت کوچک و 50 شرکت 
متوسط

ــرکت  ــرکت کوچک و 50  ش ــرکت خرد، 100 ش * طراح�ی تجربه کاربری: 50 ش
متوسط

ــورها به عنوان مقاصد مطلوب برای صادرات  ــان می دهد که کدام کش نمودار زیر نش
شرکت ها در نظر گرفته شده اند.

 

* ۶۳  شرکت: سایر کشورها
* 212 شرکت: اسپانیا، فرانسه و آلمان
* 2۸۳ شرکت: ایالات متحده و کانادا

* ۳40 شرکت: آمریکای لاتین

ــان می دهد که مشاغل کوچک و متوسط در برزیل به طور جدی در حال  گزارش نش
استفاده از ابزارهای دیجیتال برای تقویت صادرات خود هستند. با این حال، مشکلاتی 
مانند زبان، آگاهی از مسائل مقرراتی و منابع مالی برای صادرات همچنان به عنوان موانع 
اصلی مطرح هستند. اتاق بازرگانی بین المللی قصد دارد با ارائه آموزش ها و مشاوره، به 

شرکت ها کمک کند تا این چالش ها را پشت سر بگذارند.
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استفاده از فناوری هسته ای برای افزایش ماندگاری مواد غذایی

زیر
ذره بین

 وضعیت فعلی صادرات شرکت های کوچک و متوسط
ــط در حال یادگیری و  ــرکت های کوچک و متوس آم�وزش در ابزارهای دیجیتال: ش
ــتفاده از  بهره گیری از ابزارهای دیجیتال مانند بازاریابی دیجیتال، تحلیل داده ها، و اس

فناوری های ابری هستند.
ــریع در پذیرش  تأثی�رات پاندم�ی  COVID19 : پاندمی به عنوان محرکی برای تس

ابزارهای دیجیتال عمل کرده است.
چالش های موجود: مهم ترین چالش ها شامل مسائل زبانی، کمبود آگاهی درباره مقررات 

صادرات، و نبود منابع مالی کافی برای حمایت از فعالیت های صادراتی است.

)ICC( نقش اتاق بازرگانی بین المللی  
ــازمان های محلی مانند   حمایت از مش�اغل کوچک و متوس�ط: ICC با همکاری س
سرویس برزیلی حمایت از شرکت های خرد و کوچک و آژانس برزیلی ترویج صادرات و 

سرمایه گذاری برنامه هایی برای آموزش و مشاوره به شرکت ها ارائه می دهد.
ن�گاه به آینده: ICC به دنبال یافتن راه حل هایی برای چالش های زبانی و دیگر موانع 

است تا به شرکت ها در توسعه فعالیت های صادراتی کمک کند.
ــی در حال  ــف به روش های متفاوت ــرکت های مختل اس�تفاده از هوش مصنوعی: ش
ــتند و ICC نیز در این زمینه به  بهره برداری از هوش مصنوعی در عملیات خود هس

آن ها مشاوره می دهد.

 مقایسه با سایر کشورها
تفاوت ها در منطقه: شرکت های برزیلی به طور گسترده تری به صادرات بین الملل توجه 
دارند، در حالی که شرکت های آرژانتین، کلمبیا و مکزیک بیشتر به صادرات منطقه ای 

تمرکز کرده اند.
اهمیت زبان: یکی از دلایل تمرکز صادراتی شرکت های آرژانتین، کلمبیا و مکزیک به 

منطقه، سهولت در زبان اسپانیایی است که به عنوان یک مزیت تلقی می شود.
این گزارش با استناد به مطالعه اتاق بازرگانی بین المللی )ICC( تهیه شده و برای درک 
ــاغل کوچک و متوسط در برزیل و دیگر کشورهای منطقه  بهتر وضعیت صادرات مش

مفید است.

اروگوئه قصد دارد از فناوری هسته ای برای افزایش ماندگاری محصولات غذایی استفاده 
کند. هدف اصلی این طرح بهبود کیفیت و ماندگاری محصولات غذایی برای بازارهای 

داخلی و خارجی است.
دولت اروگوئه به عنوان یک سیاست، بهبود کیفیت و دوام محصولات غذایی را برای بازار 
ــت. این واقعیت که یک میوه به جای 4 روز،  داخلی و خارجی هدف خود قرار داده اس
20 روز ماندگاری داشته باشد و همچنین عاری از باکتری و سموم باشد، تأثیر مثبتی بر 
سلامت و تجارت دارد. برای مثال در نظر بگیرید که صادرات به چین ممکن است حدود 
45 روز طول بکشد و زمانی که مواد غذایی به مقصد می رسند، علیرغم بسته بندی خوب، 

بسیاری از ویژگی های خود را از دست داده اند.
در همین راستا وزیر وقت صنعت، انرژی و معدن )MIEM( به همراه وزارت دامداری، 
ــاورزی و ماهیگیری )MGAP( در سال 2022 یک مطالعه امکان سنجی را برای  کش
ــی، با تمرکز بر مواد غذایی،  ــتفاده از فناوری تابش چند منظوره در مقیاس صنعت اس
سفارش دادند. نتایج این مطالعه نشان می دهد که اروگوئه پتانسیل کافی برای استفاده 

از این فناوری را دارد.
ــتفاده از اشعه ایکس یا  ــت، با اس این فناوری که به تابش مواد غذایی معروف اس
ــاری زا را از بین می برد و باعث  ــرون، میکروب ها و عوامل بیم ــتاب دهنده الکت ش
ــود. این امر به ویژه برای صادرات محصولات  افزایش ماندگاری محصولات می ش
ــیار  ــورهایی مانند چین که زمان حمل ونقل طولانی دارد، بس ــاورزی به کش کش

مفید خواهد بود.
اروگوئه با داشتن پتانسیل های کشاورزی بالا، می تواند با استفاده از این فناوری به یکی از 

صادرکنندگان محصولات غذایی با کیفیت در جهان تبدیل شود. همچنین این فناوری 
می تواند به بهبود امنیت غذایی و کاهش فقر در این کشور کمک کند.

  تابش مواد غذایی در اروگوئه
ــعه ایکس یا  ــت که از فناوری اش ــش مواد غذایی در مقیاس صنعتی فرآیندی اس تاب
شتاب دهنده الکترون )eBeam(   برای نفوذ به مواد غذایی استفاده می کند. این فرآیند 
باعث کاهش میکروب ها، کنترل عفونت های انگلی، خنثی سازی مواد شیمیایی و افزایش 
ماندگاری مواد غذایی می شود. این فناوری همچنین در تصفیه خاک، کنترل آفات و 

بازیافت آب کاربرد دارد.
تابش مواد غذایی بر پایه انرژی هسته ای است و در حوزه های دیگری مانند استریلیزه 
کردن تجهیزات پزشکی نیز استفاده می شود. این فناوری به کشورهایی مانند مکزیک، 
ویتنام، پرو و شیلی اجازه داده است تا صادرات خود را به ایالات متحده به میزان قابل 

توجهی افزایش دهند.
در کشورهای آمریکای لاتین، به جز برزیل و مکزیک، این فناوری رایج نیست. به همین 
دلیل وزارت امور خارجه آمریکا درصدد کمک به اروگوئه و سایر کشورهای منطقه در 
این زمینه بر آمده است. در حال حاضر، فناوری مورد استفاده در اروگوئه برای این نوع 
فرآیند، »کبالت« است که به گفته کارشناسان منسوخ شده و هر پنج سال یکبار نیاز به 

تعویض دارد که بسیار گران است.
  قابلیت اجرای فناوری تابش در اروگوئه

مهندسان دانشگاه آمریکایی تگزاس ای اند ام در همکاری با آزمایشگاه فناوری اروگوئه 
ــم در اروگوئه انجام دادند  ــال و نی ــک مطالعه و آزمایش به مدت یک س )LATU(، ی
ــرای توجیه نصب یک کارخانه  ــور حجم کافی از محصولات ب ــان داد این کش که نش

شتاب دهنده الکترون را دارد.
در واقع، اروگوئه حداقل ۶0 هزار تن انواع محصولات مختلف مانند گوشت، پودر کاکائو، 
ــکی یک بار مصرف دارد که  ــس، ادویه، کانابیس )دارویی( و تجهیزات پزش کلوچه، س
می توان با این نوع فناوری آن ها را مورد تابش قرار داد. کانابیس )دارویی( که عمدتا از 
ــود، مورد تابش قرار نمی گیرد و در صورتی که این اتفاق  اروگوئه به آلمان صادر می ش
ــرا این فرآیند، ارزش افزوده در محصول  ــد، قیمت آن افزایش پیدا خواهد کرد زی بیفت

مذکور ایجاد می کند.
قرار است این فناوری در آزمایشگاه فناوری اروگوئه )LATU( مستقر و مدیریت شود 
ــرکت های مختلف در کشور خدمات ارائه دهد تا بتوانند فرآیندهای صنعتی  و به ش
ــان می دهد که نصب یک دستگاه  ــند. مطالعه امکان سنجی نش خود را بهبود بخش
شتاب دهنده حدود 10 میلیون دلار آمریکا هزینه خواهد داشت که گران ترین بخش 
ــت )20 درصد از قیمت کل(. بازگشت سرمایه پروژه نیز طی  ــتگاه اس آن، نصب دس
دو سال محاسبه شده است و از سال اول بهره برداری، حدود ۶۸ درصد سود حاصل 

می شود.
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امکان تولید انرژی پایدار از اشیاء با فناوری جدید خورشیدی

زیر
ذره بین

   تجارب سایر کشورها و بخش ها
در همین رابطه مدیر شرکت E-Beam Agroindustria درباره تجربه شرکت خود 
که در مکزیک واقع شده و بزرگترین شرکت در این عرصه در آمریکای لاتین به حساب 
می آید گفت: غذاهایی که به فضا می روند با فناوری های مشابهی، ده سال دوام می آورند. 
بسیاری از کارآفرینان از اینکه عمر مفید محصولاتشان بتواند دو برابر شود، راضی خواهند 
ــبزیجات وجود دارد و به دلیل  بود. به ویژه در این منطقه، ضایعات زیادی از میوه و س
کمبود فناوری مناسب، روی زمین باقی مانده و از بین می روند در حالیکه می توان با 

استفاده از فناوری مذکور، ضمن سود آوری، ایجاد اشتغال نیز نمود.
ــدگان غذای حیوانات خانگی  ــتریان فناوری مذکور، تولید کنن یکی از بزرگترین مش
هستند. غذای حیوانات خانگی یک بازار چند میلیون دلاری است و خانواده ها حاضرند 

برای عضو اضافی خانواده خود پول فراوانی را پرداخت نمایند. شرکت ها و تولید کنندگان 
این بخش، موضوع را درک کرده  و اخیراً برای تولید غذای سگ، گربه، اسب و غیره، به 

فناوری های پیشرفته روی آورده اند.
تأثیر اجتماعی نصب یا اجاره کارخانه های تابش نیز نشان می دهد که بسیاری از کارگران 
ــرایط کاری خود را به طور کلی بهبود  ــاورزی می توانند از این طریق، حقوق و ش کش
بخشند و این موضوع می تواند از مهاجرت به شهرها یا کشورهای دیگر جلوگیری کند. 
بیش از ۶0 کشور،  فناوری های پاستوریزاسیون پیشرفته را تصویب کرده اند و از آن ها 
در سراسر جهان برای تابش ادویه جات، میوه ها، گوشت، غذای حیوانات خانگی و سایر 

غذاها استفاده می شود.
ــازمان غذا و کشاورزی  ــط سازمان بهداشت جهانی )WHO( و س این موضوع، توس
سازمان ملل متحد )FAO(  به عنوان فناوری های رشد اقتصادی در نظر گرفته می شود. 

ضمن اینکه این فناوری سبز است، به این معنی که زباله ای تولید نمی کند.
   مزایای استفاده از این فناوری برای اروگوئه

• افزایش صادرات: با افزایش ماندگاری محصولات، اروگوئه می تواند محصولات کشاورزی 
خود را به بازارهای دورتر و با شرایط آب و هوایی متفاوت صادر کند.

•کاهش ضایعات غذایی: با افزایش ماندگاری، مقدار زیادی از محصولات کشاورزی که به 
دلیل فساد زودرس دور ریخته می شوند، قابل استفاده خواهند بود.

• بهبود کیفیت محصولات: تابش می تواند باعث بهبود برخی از ویژگی های محصولات 
مانند رنگ، طعم و بافت شود.

• ایجاد اش�تغال: راه اندازی مراکز تابش مواد غذایی به ایجاد فرصت های شغلی جدید 
منجر خواهد شد.

• رقابت پذیری بیشتر: با استفاده از این فناوری، محصولات اروگوئه در بازارهای جهانی 
رقابتی تر خواهند شد.

دانشمندان موفق به ساخت یک پوشش انعطاف پذیر شدند که انرژی خورشیدی را مهار 
می کند و نیاز به پنل های سیلیکونی حجیم و مزارع خورشیدی را کاهش می دهد که این 

فناوری جدید امکان تولید انرژی از منابعی غیرمنتظره را فراهم می آورد.
یک تیم 40 نفره از پژوهش گران دپارتمان فیزیک دانشگاه آکسفورد موفق به توسعه یک 
سلول خورشیدی بسیار نازک شده اند که می توان آن را بر روی ساختمان ها، خودروها 

و حتی اشیا پیاده کرد.
بدین ترتیب، به طور نظری می توان یک کوله پشتی طراحی کرد که در هنگام راه رفتن 
دستگاه های الکترونیکی را شارژ کند، یا تلفن همراهی تولید کرد که در حین مکالمه 

شارژ شود.
با استفاده از این فن آوری جدید، حتی می توان خودروهای برقی ای را تصور کرد که در 

حال حرکت در بزرگراه به صورت رایگان شارژ می شوند.
ــان داده اند این سلول چندلایه، که از یک ماده معدنی به نام  آزمایش های مستقل نش
پروسکایت ساخته شده، دست کم به اندازه پنل های سنتی کارآمد است و 27 درصد از 

انرژی خورشیدی را به برق تبدیل می کند.
دانشمندان امیدوارند بتوانند کارایی آن را تا 45 درصد افزایش دهند، اما جذابیت واقعی 

سلول های پروسکایت در انعطاف پذیری شگفت انگیز آن ها نهفته است.
ــطحی قابل  ــلول ها با ضخامت کمی بیش از یک میکرون بر روی تقریبا هر س این س

پیاده سازی هستند.
جونکه وانگ از دپارتمان فیزیک دانشگاه آکسفورد اعلام کرد این سلول ها ممکن است 
ــقف خودروها و ساختمان ها یا پشت تلفن های همراه مورد استفاده قرار  روزی روی س

گیرند.
به گفته او، اگر انرژی خورشیدی بیشتری به این روش تولید شود، می توان پیش بینی 
کرد که در بلندمدت، نیاز کمتری به استفاده از پنل های سیلیکونی یا ساخت نیروگاه های 

خورشیدی جدید وجود دارد.
شرکت انگلیسی آکسفورد پی وی اکنون در کارخانه خود در براندنبورگ آندر هافل در 

نزدیکی برلین آلمان، در حال تولید سلول های ترکیبی »پروسکایت-روی-سیلیکون« 
است.

هنری اسنایت، بنیان گذار این شرکت، که استاد انرژی های تجدیدپذیر و همچنین رهبر 
پروژه پی وی در دانشگاه آکسفورد است، خواستار حمایت بیشتر دولت از تولید پنل های 

خورشیدی بومی شد.
ــای تولید انرژی  ــتر هزینه ه ــان معتقدند که روش آن ها به کاهش هرچه بیش محقق

خورشیدی منجر می شود.
ــده از فن آوری جدید همچنین به پایدارترین شکل انرژی تجدیدپذیر  انرژی تولید ش

تبدیل خواهد شد.
از سال 2010، متوسط جهانی هزینه برق خورشیدی تقریبا 90 درصد کاهش یافته و 

اکنون تقریبا یک سوم ارزان تر از برق تولید شده از سوخت های فسیلی است.
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رونمایی از دو راهکار جدید در دریافت و ارسال اطلاعات مودیان در نمایشگاه صنعت مالی

معاون توسعه کسب وکار شرکت داده پردازی معتمد تیس، گفت: در نمایشگاه صنعت 
ــتریان خاص  ــال اطلاعات مودیان برای مش مالی دو راهکار جدید را در دریافت و ارس

رونمایی کردیم که مورد استقبال قرار گرفت.
ــعه کسب وکار شرکت داده پردازی معتمد تیس در گفت وگو با  کاوه نوذر، معاون توس
خبرنگار ما پیرامون ارزیابی از حضور در نمایشگاه صنعت مالی، اظهار کرد: شرکت تیس 

برای اولین بار در نمایشگاه صنعت مالی شرکت کرده  است و هدف از این حضور، ارتباط 
و تعامل با شرکای تجاری و فعالان حوزه صنعت مالی است.

وی، ادامه داد: یکی دیگر از علل حضور ما در این نمایشگاه این بود که برخی از مشتریان 
ــرکت دعوت کنیم تا در خصوص خدمات، نظرسنجی انجام  خود را خارج از فضای ش
دهیم؛ همچنین دو راهکار جدید را در دریافت و ارسال اطلاعات مودیان برای مشتریان 

خاص رونمایی کردیم که مورد استقبال قرار گرفت.
معاون توسعه کسب وکار شرکت داده پردازی معتمد تیس، تاکید کرد: یکی از راهکارها را 
با همکاری شرکت سداد و بانک ملی نهایی کردیم و دیگری راهکاری بود که با همکاری 
بانک صادرات و شرکت پرداخت الکترونیک سپهر در نمایشگاه صنعت مالی رونمایی 
نمودیم.نوذر، خاطرنشان کرد: یکی از روش های ارسال اطلاعات انبوه جدیدی که برای 
ــوزه امن بانک ها و مودیان بزرگ  ــال روزانه بیش از یک میلیون اطلاعات برای ح ارس

رجیستر می شوند، را برای برخی از مشتریان نهایی و رونمایی کردیم.
معاون توسعه کسب وکار شرکت داده پردازی معتمد تیس، گفت: در نمایشگاه صنعت 
مالی علاوه بر اینکه حوزه رمزارزها حضور پررنگ تری از گذشته داشت، ما نیز با شرکایی 
که مدت ها در حال مذاکره بودیم به توافق رسیدیم، به گونه ای که به اهداف پیش بینی 
شده، دست یافتیم، اما در مجموع هنوز جای کار وجود دارد، زیرا حوزه اقتصاد دیجیتال 
بر مبنای فین تک و فناوری مالی رشد چندانی نداشته است و امیدواریم که با کمک 

رگولاتور و دولت جدید این صنعت گسترش یابد.
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ابزار هوش مصنوعی روی گوشی های سامسونگ

بــازار

رونمایی گوگل از گوشی  جدید پیکسل و ساعت هوشمند

ــخت افزارهای گوگل با نام »ساخته گوگل  ــرکت گوگل در مراسم رونمایی سالانه س ش
2024« مجموعه ای جدید از گوشی های پیکسل، ساعت های هوشمند و ایربادهایش را 
ــه با نمونه های  ــد که این محصولات جدید، در مقایس معرفی کرد؛ به نظر می رس

قبلی، به مراتب هوشمند ترند.
با آنکه تغییرات چشمگیری در گوشی ها، هوش مصنوعی و ایربادهای جدید پیکسل اعمال 
شده اما ظاهرا ویژگی  ای در ساعت هوشمند پیکسل، که برای نجات جان افراد طراحی شده 

است، از دیگر نوآوری های  برجسته تر و هوشمندانه تر است.
ساعت هوشمند پیکسل با قابلیت جدید »تشخیص فقدان نبض«، با استفاده از هوش 
مصنوعی، قادر است زمانی که نبض کاربر قطع می شود آن را تشخیص دهد. اگر نبض 
شناسایی نشود حسگرهای بیشتری فعال می شوند تا بررسی کنند آیا حرکت یا نبضی قابل 
تشخیص است یا نه. اگر هیچ موردی پیدا نشود، ساعت می کوشد با کاربر تماس بگیرد، 

سپس هشدار صوتی و  شمارش معکوس 20 ثانیه ای فعال می شود.
اگر کاربر به هیچ کدام از این مراحل پاسخ ندهد، تماس خودکار با خدمات اورژانس برقرار 
ــود و مکان و علائم حیاتی کاربر به اشتراک گذاشته می شود. به گفته گوگل، این  می ش
ــمند از این فن اوری استفاده می شود. گوگل  ــتین بار است که در یک ساعت هوش نخس
ــت و درمان و کارکنان  می گوید این ویژگی با همکاری متخصصان قلب، مدیران بهداش
بخش اورژانس طراحی شده و برای استفاده در بریتانیا، اتریش، دانمارک، فرانسه، ایرلند، 

هلند، نروژ، سوئد و سوئیس مجاز شناخته شده است.
افزون بر این، گوگل در کنار سری پیکسل 9 و ساعت هوشمند پیکسل واچ۳، نسل جدید 
ایرباد به نام پیکسل بادز پرو2 را نیز عرضه کرده است. این محصول جدید، با گذشت دوسال 
پس  از معرفی مدل نخست و با طراحی جدید عرضه می شود. به گفته برایان راکوفسکی 
ــل در مراسم رونمایی، »این بزرگ ترین به روزرسانی خانواده  معاون مدیر محصول پیکس

پیکسل است.«
پیکسل9، پیکسل9 پرو، پیکسل9 پرو اکس ال، و پیکسل9 فولد، به کمک تراشه »گوگل 
تنسور جی4« در مقایسه با نسل های قبلی قدرتمند ترند. این تراشه به دستگاه ها کمک 
می کند تا با ویژگی های جدید هوش مصنوعی جمنای گوگل سازگاری داشته باشند و 

امنیت بیشتری برای کاربران فراهم کند.
ویژگی »من را اضافه کن« که در پیکسل9 معرفی خواهد شد، به کاربر امکان می دهد، 
عکسی از یک گروه بگیرد و سپس خود عکاس را هم به تصویر اضافه کند. این گوشی 
قادر است هر دو عکس را با هم ترکیب  کند. با تلفیق این ویژگی با قابلیت »بست  تیک« 
ــکلی با هم ترکیب کنند تا همه حاضران در بهترین  کاربران می توانند عکس ها را به ش

حالتشان باشند.
پیکسل9 پرو اکنون در دو اندازه و حافظه مختلف عرضه می شود و از قرار معلوم عکس ها 

و ویدیوهای بهتری می گیرد.
این مدل همچنین برای اولین بار می تواند از»سوپر رز زوم« برای ویدیو ها استفاده کند و 
درست مثل سری گلکسی اس20 سامسونگ، فیلم ها را با کیفیت ۸کِی ضبط کند. افزون 
بر این، گوشی پیکسل فولد یعنی گوشی تاشونده گوگل نیز به روزرسانی شده و نمایشگرش 

روشن تر و دوربین هایش بهتر شده اند.
کاربران همواره به دنبال عمر طولانی تر و بهبودیافته تر باتری اند و گوگل در این زمینه نیز 
نوآوری هایی داشته است. رویای مهندسان گوگل این است که سیستم هایی طراحی کنند 
که در آن ها باتری گوشی  و ساعت هوشمند یک هفته دوام بیاورد. البته پیکسل9 پرو جدید 
از این لحاظ عملکرد خیلی خوبی دارد و می تواند در حالت »اکستریم باتری سیور« تا 100 

ساعت  دوام بیاورد.
یکی دیگر از ویژگی های مبتنی بر هوش مصنوعی جمنای در این گوشی ها این است که 
می تواند یادداشت ها را خلاصه و تصویرها را ویرایش کند. گوگل می گوید: »حتی می توانید 
عکسی بگیرید و از جمنای بخواهید به شما پاسخ دهد. مثلا می توانید از او بپرسید چگونه 

می توان گیاهی را که در کنار پنجره خانه تان در حال خشک شدن است نجات داد.«
ــال آینده به روزرسانی ها  ــری از گوشی ها همچنین طی هفت س به گفته گوگل، این س
ــت که افراد می توانند  ــت که به این معنی اس ــتیبانی های جدیدی خواهند داش و پش

گوشی هایشان را برای مدتی طولانی تر نگه دارند.
در این مراسم همچنین از فناوری جدید پیکسل بادز پرو2 نیز رونمایی شد. این سیستم 
می تواند صدای صحبت کردن شما را تشخیص دهد. پیکسل بادز پرو2، ایربادهای پیشرفته 
گوگل، کوچک تر و قوی تر از پیش اند و قابلیتشان در حذف نویز ها ارتقا پیدا کرده است. 
آن ها همچنین برای تشخیص زمانی که شما شروع به صحبت می کنید از هوش مصنوعی 
استفاده می کنند، به طوری که تا وقتی مکالمه شما به پایان برسد، موسیقی خودکار متوقف 

و حذف صدای اضافی غیرفعال می شود.

سامسونگ اعلام کرد که ابزار هوش مصنوعی Circle to Search بزودی برای برخی از 
گوشی ها و تبلت های میان رده این شرکت فعال خواهد شد.طبق تایید شرکت سامسونگ 
قابلیت هوش مصنوعی Circle to Search تا پایان ماه جاری میلادی )اواسط شهریور( 
 A۳4 و گلکسی A۳5 گلکسی ،A54 گلکسی ،A55 به گوشی های میان رده گلکسی
اضافه خواهد شد.این قابلیت همچنین در تبلت های گلکسی تب FE S9 و سری پلاس 
ــترس قرار خواهد گرفت.ویژگی هوش مصنوعی Circle to Search از  آن نیز در دس
ــد.این  ــت که اولین بار در پرچم دار اس24 راه اندازی ش قابلیت های Google Lens اس
قابلیت به کاربر کمک می کند تا تنها با لمس طولانی روی دکمه هوم به آن دسترسی پیدا 

کرده و با کشیدن حلقه دور سوژه مدنظر، اطلاعات آن را از گوگل به دست آورد.
هرچند این ابزار هوش مصنوعی بیش از آنکه قابلیتی مخصوص گوشی های سامسونگ 
باشد، ابزاریست که گوگل آن را توسعه داده و اولین بار در گوشی های پیکسل معرفی شد.

 A هنوز مشخص نیست که آیا قابلیت های هوش مصنوعی بیشتری به گوشی های گلکسی
اضافه می شوند یا خیر. سامسونگ در این زمینه جزئیات بیشتری ارائه نکرده است.
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بــازار

هوش اپل؛ دستیار هوش مصنوعی برای گوشی آیفون

آشنایی با روش هایی برای افزایش عمر باتری آیفون

رونمایی گوگل از گوشی هوشمند پیکسل ۹ پرو

هوش اپل که نخستین نسخه پیش نمایش دستیار هوش مصنوعی اپل است و شامل 
مجموعه ای از قابلیت ها برای بهبود سیری، تولید خودکار ایمیل  و تصویر و مرتب سازی 

اعلان ها می شود را برای استفاده در آیفون منتشر کرد.
ــتین نسخه پیش نمایش دستیار هوش مصنوعی خود موسوم به هوش اپل،  اپل نخس
ــیری، تولید خودکار ایمیل  و تصویر و  که دارای مجموعه ای از قابلیت ها برای بهبود س

مرتب سازی اعلان هاست، را برای استفاده در گوشی موبایل آیفون منتشر کرد.
این نرم افزار جدید در نسخه بتای توسعه دهندگان iOS 1۸.1 و نسخه های مشابه برای 
آی پد و مک در دسترس است، اما در حال حاضر محدود به توسعه دهندگان ثبت نامی 

اپل است که سالانه 99 دلار آبونه پرداخت می کنند.
برای دسترسی به این سرویس، کاربران همچنین باید پس از به روزرسانی دستگاه های 
خود از طریق برنامه تنظیمات اپل، به فهرست انتظار بپیوندند، زیرا این سرویس برای 

درخواست های پیچیده تر نیاز به اتصال به سرورهای اپل دارد.
این ابتکار برای اپل اهمیت حیاتی دارد، زیرا سرمایه گذاران امیدوارند که ادغام یکپارچه 
هوش مصنوعی با سیستم  عامل اپل موج بزرگی از به روزرسانی ها را طی سال های آینده 

به دنبال داشته باشد.
قابل توجه است که هوش اپل فقط با آیفون 15 پرو، آیفون 15 پرو مکس و مدل های 
ــامل همه ویژگی هایی که اپل در  ــازگار خواهد بود. پیش نمایش فعلی ش جدیدتر س

کنفرانس سالانه توسعه دهندگان خود در ژوئن نشان داد نمی شود.
این پیش نمایش شامل ظاهر جدید سیری با لبه های نورانی، بهبود قابلیت های سیری 
برای درک دستورات حتی زمانی که گوینده تپق می زند، توانایی سیری برای پاسخ به 
ــوالات عیب یابی محصولات اپل، جستجوی بهتر عکس و ایجاد فیلم، خلاصه های  س
ــط هوش مصنوعی برای ایمیل، پیام ها و رونویسی های پیام صوتی و  ــده توس تولیدش

ابزارهای نوشتاری سرویس تولید متن اپل است.
با این حال، چندین ویژگی هنوز در پیش نمایش هوش مصنوعی در دسترس نیستند. 
اپل اعلام کرده است که این ویژگی ها طی سال آینده منتشر خواهند شد و شامل تولید 
تصویر، تولید ایموجی، پاک کردن خودکار عکس ها، بهبودهای بیشتر سیری با استفاده 
از اطلاعات شخصی، توانایی انجام اقدامات در داخل برنامه ها و ادغام سیستم عامل اپل 

با چت جی پی تی خواهد بود.

گوگل در اقدامی غافلگیرکننده از جدیدترین گوشی هوشمند خود، پیکسل 9 پرو، با 
انتشار ویدئویی در ایکس )توییتر سابق( رونمایی کرد. این ویدئو بر قابلیت های هوش 

مصنوعی جمنای در این گوشی تاکید دارد و آن را برای عصر جمنای معرفی می کند.
حتی نوشتن نامه خداحافظی برای گوشی قدیمی شما از جمله قابلیت های شگفت انگیز 

هوش مصنوعی این گوشی است. 
در پایان ویدئو، طراحی جدید پیکسل 9 پرو  با  نوار دوربین در بالای قاب پشتی به نمایش 
گذاشته می شود.تصاویر فاش شده توسط سازمان تنظیم مقررات تایوان )ان سی سی( نشان 
ــتگاه جدید معرفی  می دهد که گوگل قصد دارد در رویداد گوگل در 1۳ اوت، چهار دس
کند که پیکسل 9 و پیکسل 9 پرو با اندازه تقریبی ۶.1 اینچ و پیکسل 9 پرو ایکس ال با 

ویژگی های مشابه و اندازه بزرگ تر از جمله آن ها هستند.
همچنین، پیکسل 9 پرو فولد به عنوان نسخه بهبود یافته ای از اولین مدل تاشوی گوگل با 

ابعاد بلندتر و باتری کوچک تر معرفی خواهد شد.
رقابت در زمینه هوش مصنوعی در دنیای گوشی های هوشمند با ورود سامسونگ و اپل 

به این عرصه داغ تر شده است.
ــی های هوشمند خود با قابلیت های هوش  ــونگ به تازگی از سری جدید گوش سامس

ــرفته مانند بهبود کیفیت عکس ها و فیلم ها، ترجمه هم زمان و دستیار  مصنوعی پیش
صوتی هوشمندتر رونمایی کرده است.

اپل نیز در آخرین کنفرانس خود از اضافه شدن ویژگی های مبتنی بر هوش مصنوعی 
به گوشی های آیفون خبر داده است که شامل بهبود عملکرد سیری، تشخیص چهره 

پیشرفته تر و امنیت بیشتر می شوند.

ــی های آیفون توسط کارشناسان  روش هایی برای افزایش قابل توجه عمر باتری گوش
ــری را افزایش دهد؛ کاهش تعداد  ــد تا 50 درصد طول عمر بات ــده  که می توان ارائه ش
اعلان ها، غیرفعال کردن خدمات مکان یابی و خودداری از بستن کامل برنامه ها از این 

موارد است.
آیا همیشه با مشکل تمام شدن سریع شارژ باتری آیفون خود مواجه هستید؟ کارشناسان 
فناوری سه روش مؤثر برای افزایش قابل توجه عمر باتری گوشی های آیفون ارائه کرده اند 

که می تواند تا 50 درصد طول عمر باتری را افزایش دهد.
۱. کاهش تعداد اعلان ها

دریافت مداوم اعلان ها باعث روشن شدن مکرر صفحه نمایش و مصرف بیشتر باتری 

می شود. توصیه می شود با مراجعه به بخش تنظیمات اعلان ها، هشدارهای غیرضروری 
را غیرفعال کنید.

۲. غیرفعال کردن خدمات مکان یابی
استفاده مداوم از GPS و خدمات مکان یابی، مصرف باتری را به شدت افزایش می دهد. 
بهتر است این قابلیت را زمانی که از آن استفاده نمی کنید، در بخش تنظیمات حریم 

خصوصی و امنیت خاموش کنید.
۳. خودداری از بستن کامل برنامه ها

برخلاف تصور عموم، بستن کامل برنامه ها و باز کردن مجدد آنها انرژی بیشتری نسبت 
به نگه داشتن آنها در پس زمینه مصرف می کند.
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بــازار

هشدار کارمند سابق اپل پیرامون سیستم عامل جدید

ــه جای این کار، برنامه های غیرضروری را حذف و فایل های حجیم را به طور منظم   ب
پاک کنید.

ــی برای شناسایی برنامه هایی که  ــارون، کارشناس تعمیر تلفن همراه، روش کوین ش
بیشترین مصرف باتری را دارند، ارائه کرده است. او توصیه می کند با مراجعه به بخش 
باتری در تنظیمات، لیست برنامه ها و درصد مصرف باتری آنها را در هفت روز گذشته 

بررسی کنید.
همچنین، غیرفعال کردن قابلیت »تازه سازی برنامه در پس زمینه« برای برنامه هایی که 

به طور مداوم در حال اجرا هستند، می تواند به کاهش مصرف باتری کمک کند.
این توصیه ها در حالی ارائه می شود که اپل به دلیل استفاده از باتری های لیتیوم-یونی 
که به مرور زمان فرسوده می شوند و ظرفیت شارژ را تا ۸0 درصد کاهش می دهند، مورد 

انتقاد قرار گرفته است.
کارشناسان تأکید می کنند که اگر پس از اجرای این راهکارها، همچنان با مشکل تخلیه 
سریع باتری مواجه هستید، بهتر است گوشی خود را برای بررسی و آزمایش باتری به 

مراکز خدمات اپل ببرید.
با رعایت این نکات ساده، می توانید عمر باتری آیفون خود را به طور قابل توجهی افزایش 

دهید و از گوشی هوشمند خود بهره وری بیشتری داشته باشید.

 1۸ iOS یکی از کارمندان سابق اپل هشدار داده است که سیستم عامل جدید اپل یعنی
می تواند عمر باتری در آیفون های قدیمی مانند X، 11، 12 و 1۳ را کاهش دهد.

بر اساس گزارش »دیلی میل«، سیستم عامل جدید اپل یعنی iOS 1۸ می تواند برای 
برخی از کاربران آیفون یک کابوس باشد.

یکی از کارمندان سابق این شرکت غول فناوری هشدار داده است که این به روزرسانی 

می تواند عمر باتری در آیفون های قدیمی مانند X، 11، 12 و 1۳ را کاهش دهد.
ــل می گوید: »ویژگی های جدید این  ــابق اپ »تایلر مورگان«، خالق محتوا و کارمند س
ــتری نیاز دارند که  ــت که به قدرت بیش ــتم عامل مبتنی بر هوش مصنوعی اس سیس

می تواند به مدل های قدیمی تر آسیب برساند.«
وی در ویدئویی در شبکه های اجتماعی به کاربران آیفون در مورد یک ضعف بزرگ در 
iOS 1۸ هشدار داد و گفت: »این سیستم عامل را دانلود نکنید زیرا که می تواند سرعت 

گوشی شما را کاهش دهد.«
وی توضیح داد: »iOS 1۸ از آیفون های قدیمی تر از X که در سال 201۸ عرضه شدند، 
ــتیبانی کند. اما این بدان معنا نیست که بر این گوشی های قدیمی تاثیر  می تواند پش

منفی نمی گذارد.«
او گفت: »این یک به روزرسانی جدید است که از انرژی بیشتری استفاده می کند که واقعاً 

باتری شما را تخلیه می کند و سلامت باتری شما را بدتر می کند«.
 اگر گوشی شما پس از نصب iOS ۱۸ کندتر شود؛ پس چکار باید کنید؟

• راه اندازی مجدد گوشی آیفون
• حذف عکس ها، ویدیوها، پیام ها و برنامه های استفاده نشده

اگر بعد از نصب iOS 1۸ متوجه شدید که گوشی شما کندتر شده و یا باتری سریعتر 
تخلیه می شود، می توانید راه حل هایی یاد شده را امتحان کنید.

استفاده یک چهارم شرکت های آلمانی از هوش مصنوعی

ــنجی حاکی از آن است که در مونیخ بیش از ۳۳ درصد شرکت های  نتایج یک نظرس
آلمانی در حوزه صنایع خودرو، الکترونیک، داروسازی، نساجی و پوشاک از فناوری هوش 
مصنوعی استفاده می کنند، یعنی میزان استفاده از فناوری هوش مصنوعی در عرض 

یک سال از 1۳ درصد به 27 درصد افزایش یافته است.
ــاس نظرسنجی »انستیتوی لایبنیتس برای پژوهش های اقتصادی« )IFO( در  بر اس
ــی در حوزه صنایع خودرو، الکترونیک،  ــرکت های آلمان مونیخ بیش از ۳۳ درصد از ش

داروسازی، نساجی و پوشاک از »فناوری هوش مصنوعی« استفاده می کنند.  
نتایج این نظرسنجی همچنین نشان داده که میزان استفاده از فناوری هوش مصنوعی 

در عرض یک سال از 1۳ درصد به 27 درصد افزایش یافته است.
کلاوس وولرابه، مسئول نظرسنجی های این انستیتو با اشاره به این که افزایش استفاده 
از هوش مصنوعی تقریبا در تمامی صنایع مشهود است، گفت: »انتظار می رود میزان 

بهره وری در نتیجه استفاده از این فناوری بیش از 10 درصد افزایش یابد«.
این نظرسنجی همچنین نشان می دهد که برای برخی از مشاغل، هوش مصنوعی هنوز 
موضوعیت ندارد و شرکت های ساختمانی و رستوران ها هنوز به این فناوری با دید شک 

می نگرند.

بر اساس نتایج مطالعاتی که توسط کمپانی رسانه ای برتلزمان آلمان در ماه مه  2024 
ــیقی در این کشور به خصوص در فرایند  ــد، مشخص گردید که صنعت موس انجام ش
ــتفاده می کند. طبق این مطالعه صنعت تبلیغات و  ــازی از هوش مصنوعی اس آهنگس

بازاریابی نیز به طور فزاینده ای به برنامه های هوش مصنوعی متکی است.
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جریمه متا توسط اتحادیه اروپا

شکایت آمریکا از تیک تاک به علت نقض حریم خصوصی کودکان

آن سوی 
مرزها

مقرر شده متا به دلیل مرتبط کردن سرویس تبلیغات دسته بندی شده »مارکت پلیس« 
با شبکه اجتماعی فیس بوک، در اتحادیه اروپا جریمه شود.

ــود که شرکت  ــال و نیم پس از آن انجام می ش ــیون اتحادیه اروپا یک س اقدام کمیس
آمریکایی متهم شد سرویس تبلیغات دسته بندی شده خود را با تجمیع با دو سرویس 

دیگر، به طور ناعادلانه نسبت به سرویس های دیگر در ارجحیت قرار می دهد.
ناظر رقابت اتحادیه اروپا همچنین اعلام کرد متا با تحمیل یک جانبه شرایط تجاری 
ناعادلانه بر روی رقبای خدمات تبلیغات طبقه بندی شده آنلاین که در فیس بوک یا 

اینستاگرام تبلیغ می کنند، از سلطه خود بر بازار سو استفاده کرده است.
ــقف 1۳.4 میلیارد دلار یا 10 درصد  ــرکت آمریکایی احتمالا با جریمه ای تا س این ش
ــود، اما به طور معمول جریمه های وضع شده در  درآمدش در 202۳ میلادی روبرو ش

اتحادیه اروپا کمتر است.
ــپتامبر یا اکتبر و  ــیون اتحادیه اروپا احتمالا تصمیم خود در این زمینه را در س کمیس
قبل از آنکه مارگارت وستاگر کمیسیونر رقابت پست خود را در ماه نوامبر تحویل دهد، 
اعلام خواهد کرد. هرچند ممکن است زمان بندی اعلام تصمیم کمیسیون درباره متا 

تغییر کند.
سخنگوی متا در این باره گفت: ادعاهای مطرح شده توسط کمیسیون اتحادیه اروپـــا 

ــاس هستند. ما به همکاری سازنده با رگولاتورها ادامه می دهیم تا نشان  بی پایه و اس
دهیم نوآوری محصولاتمان به سود مشتریان و رقابت است.

شرکت متا سال گذشته سعی کرد با محدود کردن استفاده از داده های تبلیغاتی رقبا 
برای سرویس مارکت پلیس فیس بوک، این تحقیقات را تسویه کند، اما اتحادیه اروپا 

این تصمیم را قبول نکرد.

ــع آوری داده پیرامون کودکان که برخلاف قانون  آمریکا از پلتفرم تیک تاک برای جم
حریم خصوصی کودکان است، شکایت کرد.

در شکایتی که در دادگاه منطقه ای در کالیفرنیا تنظیم شد، وزارت دادگستری مدعی 
شد تیک تاک که متعلق به شرکت چینی بایت دنس است، به میلیون ها کودک زیر 1۳ 
سال اجازه داده است بدون آگاهی یا موافقت والدین خود، حساب کاربری در این پلتفرم 

ویدئویی ایجاد کنند.
تیک تاک در حالی چنین امکانی را فراهم کرده که در سال 2019، شکایت مربوط به 
حریم خصوصی کودکان را با کمیسیون تجارت فدرال حل و فصل کرده بود. تیک تاک 
در این توافق، قبول کرده بود 5.7 میلیون دلار برای کوتاهی در دریافت موافقت والدین 
ــاس »قانون حفاظت از حریم  ــات درباره کودکان که بر اس ــل از جمع آوری اطلاع قب
ــت، پرداخت کند. این قانون، میزان اطلاعاتی  ــی آنلاین کودکان« ضروری اس خصوص
که وب سایت ها و خدمات آنلاین می توانند درباره کودکان جمع آوری، استفاده و افشا 

کنند را محدود می کند.
دولت آمریکا در این شکایت مدعی شد این شرکت همچنین، درخواست والدین برای 
ــوار کرده و گاهی، درخواست های متعددی را الزامی  ــاب کودکشان را دش حذف حس
ــدی را ایجاد  ــاب جدی ــچ اقدامی برای تضمین اینکه کودکان فورا حس ــرد و هی می ک

نمی کنند، انجام نداده بود.

 تهدیدی برای ایمنی کودکان
لینا خان، رئیس کمیسیون تجارت فدرال، در بیانیه ای اعلام کرد تیک تاک به شکل 
تعمدی و مکرر، حریم خصوصی کودکان را نقض کرده و ایمنی میلیون ها کودک را 

به خطر انداخت.
آمریکا به دنبال جریمه ای بالغ بر 51 هزار و 744 دلار به ازای هر تخلف در روز است 

که در صورت پیروزی در این شکایت، ممکن است به صدها میلیون دلار بالغ شود.
تیک تاک اعلام کرد این ادعاها را قبول ندارد و بسیاری از آنها نادرست بوده یا مورد 
ــیدگی قرار گرفته اند. سخنگوی تیک تاک در بیانیه ای گفت: به اقداماتمان برای  رس
ــود این پلتفرم ادامه  ــانی و بهب ــت از کودکان، مباهات می کنیم و به به روزرس حفاظ
می دهیم. وی افزود:  تیک تاک، کاربرانی را که گمان می کند زیر سن قانونی هستند، 

با جدیت حذف می کند.

 بایدن و ترامپ
این شکایت، جدیدترین چالش قانونی علیه این پلتفرم اشتراک گذاری ویدئو است که 

با انتقاد درباره امنیت داده و روابط بین بایت دنس و دولت چین روبروست.
ــی را امضا کرد که تیک تاک را در  ــو بایدن، رئیس جمهور آمریکا، در آوریل، قانون ج
ــود. این اقدام با  ــال 2025 فروخته ش آمریکا ممنوع می کند، مگر اینکه تا ژانویه س
هدف رفع نگرانی های امنیت ملی درباره اینکه پکن، ممکن است به داده های کاربران 
دسترسی داشته باشد یا بر آنچه در برنامه دیده می شود تاثیر بگذارد، دنبال می شود. 
ــتقل از دولت چین بوده و این قانون را در  ــرکت بایت دنس اعلام کرده که مس اما ش

دادگاه به چالش کشیده است.
ــت جمهوری خود، تلاش ناموفقی برای ممنوعیت  ــد ترامپ که در دوران ریاس دونال
تیک تاک یا فروش اجباری آن داشت، اکنون از این اپلیکیشن حمایت می کند، زیرا 
برای بازپس گیری کاخ سفید، به دنبال جذب رای دهندگان جوان تر است و همچنین 
مدعی است ممنوعیت تیک تاک، تنها به رقبایی مانند فیس بوک متا پلتفرمز کمک 

می کند.
بر اساس گزارش بلومبرگ، وزارت دادگستری آمریکا، این شکایت را به نمایندگی از 

کمیسیون تجارت فدرال تنظیم کرده که درباره این موضوع تحقیق کرده است.
ــکایت وزارت  ــکا و 50 قانونگذار آمریکایی، از ش ــکل از 21 ایالت آمری گروهی متش

دادگستری علیه تیک تاک حمایت کردند.
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کشف حساب های کاربری طرفداران ناز ی ها در تیک تاک

افزایش ۵۰ درصدی استفاده از خودروهای برقی در جهان

آن سوی 
مرزها

ــان می دهد که رسانه اجتماعی تیک تاک، میزبان شبکه ای از  تازه ترین تحقیقات نش
صدها حساب کاربری طرفداران نازی هاست که از این پلتفرم برای تبلیغ ایدئولوژی خود 

استفاده می کنند.
محققان یک اندیشکده بین المللی به نام موسسه گفتگوی راهبردی، شبکه ای متشکل از 
200 حساب کاربری نازی را در تیک تاک کشف کردند که چندین ویدئو در مورد تبلیغ 

نازیسم تولید کرده یا از نمادهای نازی در پروفایل خود استفاده کرده است.
ــت: »نازی های خودخوانده از تیک تاک به عنوان  در خلاصه ای از این گزارش آمده اس
ــازگار برای گسترش ایدئولوژی خود صحبت می کنند که می تواند برای  یک پلتفرم س
دسترسی به افراد بسیار بیشتری مورد استفاده قرار گیرد، حتی برای حساب های کاربری 

کاملا جدید یا حساب های کم فالوئر.«
 تیک  تاک: هیچ مقرراتی نقض نشده

ــه گفت وگوی راهبردی آمده است که گروه های نازی در بسیاری از  در گزارش موسس
ویدیوهای خود از هوش مصنوعی مولد برای »ایجاد کاریکاتورهای غیرانسانی از گروه های 
نژادی و قومیتی غیرسفیدپوست« استفاده می کنند. در سایر ویدیوهای این کاربران نیز 
ــده توسط هوش مصنوعی از سخنرانی های آدولف هیتلر برای  از ترجمه های تولید ش

مدرن کردن تبلیغات خود بهره گرفته شده است.
ــندگان مطالعه می گویند که برخی از آهنگ ها، همراه با تصاویر نازی و زبان های  نویس
ــایر محتواها از چشم ناظران این شبکه  ــده که س ــده در برنامه، باعث ش کدگذاری ش

اجتماعی پنهان مانده و در نتیجه آنها شناسایی نمی شوند.
ــتفاده  ــده هر محتوایی که با اس ــرکت تیک  تاک تصریح ش ــتورالعمل های ش در دس

ــتقیم که ممکن است به طور ضمنی گروه  ــه ها، کنایه ها یا اظهارات غیرمس از »کلیش
محافظت شده را تحقیر کند« در فید »برای شما« نشان داده نخواهد شد.

همچنین چندین مورد از موارد گمراه کننده از جمله تئوری های توطئه، جعل حساب 
کاربری رسانه ها و اطلاعات نادرست »بالقوه بسیار زیان بار« که بررسی شده نیز از فیدها 
محدود می شوند. اما هیچ اشاره آشکاری به محتوای نازی در دستورالعمل های پلتفرم 

تیک تاک وجود ندارد.
ــاب ها را به تیک  تاک گزارش کردند که عناصری از  ــگران 50 مورد از این حس پژوهش
دستورالعمل های پلتفرم در مورد ایدئولوژی های نفرت انگیز را نقض می کنند. در پاسخ به 
تمام گزارش هایی که به محققان بازگردانده شد، گفته شده بود که مسئولان تیک تاک 

»هیچ نقضی« در حساب ها پیدا نکرده اند.
تحقیقات دیگر قبلاً نشان داده اند که الگوریتم تیک تاک محتوای زن ستیزانه یا به طور 
کلی محتوای نفرت انگیز را در عرض چند دقیقه استفاده از این اپلیکیشن به »کاربران 

جعلی« در بخش »صفحه برای شما« می رساند.
ــاختگی برای تماشای 10 ویدیو  ــاب س محققان آی اس دی برای امتحان، از یک حس
استفاده کردند و قبل از پیشنهاد محتوای مشابه توسط برنامه، به صفحات 10 حساب 

طرفدار نازی ها رفتند.
پژوهشگران آی اس دی با استفاده از یک حساب ساختگی، 10 ویدیو مشاهده کردند و 
به صفحات 10 حساب طرفدار نازی رفتند. بعد از آن، محتوای مشابه توسط اپلیکیشن 

به آنها پیشنهاد شد.
 تلاشی هماهنگ

به گفته محققان، ویدئوهای نازی در نهایت در تیک تاک برجسته می شوند، زیرا هماهنگی 
بین شبکه ای میان آنها با حساب کنشگران طرفدار نازی ها در پیام رسان تلگرام وجود 
دارد و به این ترتیب آنها می توانند با محتوای ویدئویی کوتاه شان به مخاطبان بیشتری 

دسترسی پیدا کنند.
در این گزارش آمده است: »]فعالان طرفدار نازی[ در حال هماهنگی تلاش برای تقویت 
ویدیوها از طریق مشارکت گسترده هستند؛ از راه به اشتراک گذاشتن ویدیوها، تصاویر و 

صداهای قابل دانلود برای اشتراک گذاری در پلتفرم هایی مانند تیک  تاک.«
یک نمونه از این هماهنگی ها، استفاده از حساب تلگرام یک کنشگر است که یک مستند 
نئونازی را تبلیغ می کند که برخی از کاربران تیک  تاک را به سمت تبلیغات آشکارتر 
می برد. این کانال از دنبال کنندگانش می خواهد که این فیلم را تبلیغ کرده و »تیک  تاک 

را با ویدیوهای واکنشی پر کنند« تا آن محتوای ویدیویی در فضای مجازی داغ شود.

مرکز پژوهش های انرژی خورشیدی و هیدروژنی در آلمان با انتشار گزارشی گفته است 
ــال گذشته نسبت به  ــده در جهان طی س که تعداد خودروهای برقی به کار گرفته ش

2022 افزایشی 50 درصدی نشان می دهد.
ــی مرتبط با انرژی های پاک منتشر شده،  ــایت این نهاد پژوهش این گزارش که در س
می افزاید پارسال 42 میلیون خودرو برقی در جاده های جهان فعال بودند و بیش از نیمی 

از این خودروها در چین هستند.
ــال 202۳ حدود 2۳ میلیون و 400 هزار  ــمار خودروهای برقی در چین تا پایان س ش

دستگاه برآورد شده است که ۶0 درصد بیشتر از سال 2022 است.
آمریکا با 4/۸ میلیون خودرو برقی در مقام دوم و آلمان با 2/۳ میلیون خودرو برقی در 

مقام سوم قرار دارند.
بریتانیا و فرانسه نیز مقام های بعدی جهان را از نظر شمار خودروهای برقی مورد استفاده 
کسب کرده اند. اردیبهشت ماه امسال آژانس بین المللی انرژی نیز گزارش داده بود که 
در سال گذشته 14 میلیون خودرو برقی جدید در جهان به فروش رفت که شش برابر 

سطح فروش در سال 201۸ است. 
رشد خرید خودروهای برقی در جهان کماکان روند صعودی دارد و در سه ماهه ابتدایی 

ــه میلیون خودرو برقی در جهان به فروش رفت که 25 درصد بیشتر از  ــال نیز س امس
مدت مشابه پارسال است.
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تلاش آمریکا برای تشدید محدودیت  چین در دسترسی به تراشه های رایانه ای

شفاف سازی، علت کاهش سرعت یوتیوب توسط روسیه

آن سوی 
مرزها

طبق اعلام یک قانونگذار ارشد روسی، سرعت یوتیوب در روسیه به شدت کاهش می یابد، 
چراکه گوگل نتوانسته تجهیزات و زیرساخت خود را در این کشور به روزرسانی کند.

ــی، به نظر می رسد قرار است سرعت یوتیوب روی  ــد روس به گفته یک قانونگذار ارش
رایانه های رومیزی در این کشور به شدت کاهش یابد زیرا گوگل نتوانسته تجهیزاتش 
در روسیه را به روزرسانی کند و از سوی دیگر از باز کردن کانال رسانه های روسی در 

پلتفرمش سرباز می زند.
ــیه به دلیل مسدود شدن رسانه کانال رسانه ها و شخصیت های مهم این کشور  روس
در پلتفرم یوتیوب از گوگل انتقاد کرده و این شرکت آمریکایی را چند بار به دلیل عدم 

حذف محتوای غیرقانونی یا نامطلوب جریمه کرد.
الکساندر خینشتاین رئیس کمیته سیاست اطلاعات مجلس سفلی پارلمان روسیه اعلام 
کرد کاهش سرعت پایین تر یوتیوب اقدامی اجباری علیه این پلتفرم است، زیرا یوتیوب 

تصور می کند می تواند بدون مجازات قوانین روسیه را نقض کند.
خینشتاین در تلگرام به دنبال شفاف سازی این نظرات و ادعاهایش مبنی بر آنکه سرعت 
ــد کاهش یافته و هفته آینده تا 70 درصد کاهش  ــیه 40 درص دانلود یوتیوب در روس

خواهد یافت، نوشت: دلیل اصلی این امر اقدامات یا بی تفاوتی یوتیوب است.
ــکامنادزور رگولاتور ارتباطات روسیه اعلام کرد کیفیت یوتیوب کاهش یافته زیرا  راس

گوگل سرورهای Google Global Cache خود در روسیه را ارتقا نداده است.
ــتاین همچنین اعلام کرد گوگل در زیرساخت روسیه سرمایه گذاری نکرده و  خینش
ــده زیرمجموعه های محلی آن ورشکست شوند. یوتیوب در 2022 میلادی  سبب ش
دسترسی به رسانه های روسیه را درسراسر جهان مسدود و دلیل این امر را سیاستی 

مبنی بر ممنوعیت انتشار محتوایی اعلام کرد که رویدادهای خشونت آمیز ثبت شده را 
انکار می کند یا تقلیل می دهد.

یک سال بعد زیرمجموعه روسی گوگل اعلام ورشکستگی کرد زیرا حساب های بانکی 
ــرکت توسط دولت روسیه توقیف شده بودند و در نتیجه ادامه فعالیت دفاتر آن در  ش
ــیه و پرداخت دستمزد به کارمندان، فروشندگان و تامین کنندگان نیز غیرقابل  روس

توجیه شد.

آمریکا در ادامه تحریم های تجاری علیه چین در حوزه تراشه های رایانه ای در تلاش است 
تا با همراه کردن دو شرکت هلندی و ژاپنی فعال در حوزه تولید تراشه های نیمه هادی، 

محدودیت های تجاری سخت گیرانه تری علیه چین اعمال کند.
ــرکت های  ــت در صورتی که برخی ش دولت جو بایدن به متحدان خود اعلام کرده اس
فن آوری کماکان امکان دسترسی چین را به تراشه ها و زیرساخت های پیشرفته صنعت 
نیمه هادی فراهم کنند، شدیدترین محدودیت های تجاری را علیه آن ها اعمال می کند.

این گزارش به طور خاص از دو شرکت هلندی و ژاپنی نام برده است.
ــرار دارد،  ــزی آن در فلدهوفن هلند ق ــگ« که دفتر مرک ــرکت »ای اس ام ال هلدین ش
تولیدکننده و تامین کننده دستگاه های لیتوگرافی نوریاست که در ساخت تراشه های 

رایانه ای پیشرفته کاربرد دارند.
ــرکت های صنایع الکترونیک  ــرکت دیگر که »توکیو الکترون« نام دارد، از جمله ش ش
ژاپن است که در حوزه تولید تراشه های نیمه هادی و ساخت ترانزیستورهای رایانه های 

فعالیت می کند.

ــال قانونـــی به نام  ــــی اعم ــزارش بلومبرگ تاکید می کند آمریکا در حال بررس گ
Foreign Direct Product Rule است.

ــال 1959 معرفی شد به دولت آمریکا اجازه می دهد تا از  این قانون که اولین بار در س
فروش محصولات ساخته شده با فن آوری آمریکایی - حتی اگر در کشور دیگری تولید 

شده باشند - جلوگیری کند.
ــدار داده است در صورتی که سیاست های خود را  آمریکا به مقامات توکیو و لاهه هش

نسبت به چین تشدید نکنند، قانون یاد شده را اجرا خواهد کرد.
به دنبال انتشار این خبر، ارزش سهام چند شرکت فعال در حوزه تراشه سازی از جمله 

توکیو الکترون با کاهش شدید روبه رو شد.
سهام شرکت ای اس ام ال نیز با وجود آن که گزارش های مالی سه ماهه دوم آن فراتر از 

پیش بینی ها بود، با افت 9/9 درصدی مواجه شد.
آمریکا همچنین در حال بررسی اعمال تحریم های جدید علیه شرکت های چینی فعال 

در حوزه تراشه های رایانه ای است.
ــخنگوی وزارت امور خارجه چین در واکنش به گزارش بلومبرگ گفت  لین جیان، س

آمریکا »تجارت و مفهوم امنیت ملی« را سیاسی کرده است.
ــت تا با هر گونه اجبار مخالفت کنند و حامی تجارت  ــورهای مربوطه خواس او از کش

بین المللی آزاد و منصفانه باشند.
مهر ماه 1402 نمایندگان آمریکا از دولت بایدن خواستند تا استفاده چین را از معماری 

آزاد توسعه تراشه های رایانه ای محدود کند.
این معماری ویژه که »ریسک فایو« نام دارد و شکل نگارش آن RISC-V است، یک 

فن آوری منبع باز برای تولید تراشه های رایانه ای  است.
تراشه های تولید شده بر اساس این معماری می توانند در دستگاه های مختلفی مانند 
ــوند که برای کار به تراشه نیاز  ــتفاده ش تلفن های همراه، رایانه ها یا هر ابزار دیگری اس

دارند.
شرکت چینی هوآوی از ریسک فایو به عنوان یکی از پایه های اصلی توسعه تراشه های 

اختصاصی خود استفاده می کند.
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پرداخت ۱.۴ میلیارد دلاری متا برای ساکت کردن تگزاس

افسردگی و اضطراب در نوجوانان؛ پیامد استفاده از تلفن همراه هوشمند

آن سوی 
مرزها

متا توافق کرد 1.4 میلیارد دلار به تگزاس پرداخت کند تا شکایت این ایالت پیرامون 
ــرکت از فناوری تشخیص چهره برای جمع آوری داده های  استفاده غیرقانونی  این ش

بیومتریک میلیون ها تگزاسی را حل و فصل کند.
وکلای تگزاس اعلام کردند شرایط توافق اعلام شد، به منزله بزرگترین توافق از سوی 

یک ایالت آمریکاست.

این شکایت که در سال 2022 تنظیم شد، نخستین پرونده بزرگ بود که تحت قانون 
حریم خصوصی بیومتریک 2009 تگزاس، به دادگاه برده شد. نقض این قانون، حداکثر 

25 هزار دلار جریمه به ازای هر مورد تخلف دارد.
ــزاس، فیس بوک را متهم کرده بود اطلاعات بیومتریک را میلیاردها بار، از تصاویر و  تگ
ــنهادهای برچسب«، به این پلتفرم شبکه  ویدئوهایی که کاربران، تحت ویژگی »پیش

اجتماعی بارگزاری کرده اند، جمع آوری کرده است.
سخنگوی شرکت متا اعلام کرد این شرکت از حل این مسئله،  خوشنود است و به دنبال 
بررسی فرصت های آینده برای عمیق کردن سرمایه گذاری تجاری در تگزاس است که 

شامل ساخت دیتاسنترها خواهد بود. این شرکت همچنان منکر ارتکاب خلاف شد.
کن پاکستون، دادستان کل تگزاس در بیانیه ای گفت:  این توافق به منزله تعهد این ایالت 
برای ایستادن در مقابل بزرگترین شرکت های فناوری و مسئول شناختن آنها برای نقض 

حقوق حریم خصوصی مردم تگزاس است.
تگزاس و متا اعلام کردند در ماه مه و چند هفته قبل از آغاز جلسه دادگاه در این ایالت، 

به توافق رسیدند.
ــال 2020، توافق کرده بود ۶50 میلیون دلار برای حل و  ــرکت متا همچنین در س ش
ــکایت گروهی نقض حریم خصوصی بیومتریک تحت قانون حریم خصوصی  فصل ش

ایلینویز، پرداخت کند.
گوگل هم سرگرم مبارزه با شکایتی در تگزاس است که این شرکت را به نقض قانون 

بیومتریک این ایالت متهم کرده است.

به گفته محققان، نوجوانانی که اختلال استفاده از تلفن همراه هوشمند دارند و الگوی 
رفتاری  شبیه به اعتیاد را دنبال می کنند، دو برابر بیش از دیگران اضطراب دارند.

تحقیقات جدید نشان می دهد نوجوانانی که در استفاده از گوشی همراه دچار مشکل و 
اختلال اند، بیش از نوجوانانی که چنین مشکلی ندارند با اضطراب، افسردگی و بی خوابی 

مواجه اند.
به گفته محققان کینگز کالج لندن، نوجوانانی که اختلال استفاده از گوشی هوشمند 
دارند و الگوی رفتاری  شبیه به اعتیاد را دنبال می کنند، دو برابر بیش از دیگران اضطراب 

دارند.
ــتفاده از گوشی هوشمند با رفتارهایی مانند احساس وحشت در صورت در  اختلال اس
دسترس نبودن گوشی، دشواری در کنترل زمان استفاده از گوشی و استفاده از گوشی 
به جای پرداختن به دیگر فعالیت های معنادار، تعریف می شود. طبق نتایج این تحقیقات، 
این مشکل بر اقلیت نوجوانان تاثیر می گذارد و با آنکه شدت آن از اعتیاد کمتر است، اما 

احتمالا به زودی پس از به دست آمدن شواهد کافی نوعی اعتیاد به شمار آید.
به گزارش اسکای نیوز، حدود 44 درصد از نوجوانان 1۳ تا 1۶ ساله که اختلال استفاده 
از گوشی هوشمند داشتند، علائم اضطراب نشان دادند، در حالی که این میزان در افراد 
بدون این اختلال 2۶.4 درصد بود. همچنین 5۶ درصد نوجوانان 1۳ تا 1۶ ساله که با 
گوشی هوشمند مشکل داشتند، با علائم افسردگی مواجه بودند، در حالی که این میزان 

در افراد بدون این مشکل ۳5.۸ درصد بود.
البته، زمانی که برای تمرکز بر صفحه نمایش یا به طور کلی برای گوشی صرف می شود 

با اختلال یا مشکل استفاده از گوشی هوشمند دو مقوله متفاوت  اند.
ــکل اند بیشتر از  ــاله که دچار این مش طبق یافته های محققان، نوجوانان 1۳ تا 1۶ س
شبکه های اجتماعی تیک تاک و اینستاگرام استفاده می کنند، در حالی که استفاده از 
شبکه های اجتماعی واتس اپ، بازی های آنلاین، و استفاده کلی از اینترنت در هر دو گروه 

نوجوانان تقریبا یکسان است.
محققان این دو مطالعه را که نتایجش در مجله پزشکی بریتانیا منتشر شده است، در 
ــال های 2020 تا 2022 در تعدادی از مدرسه های انگلستان انجام دادند. در یکی از  س
پژوهش ها پاسخ های ۶57 نوجوان 1۶ و 1۸ ساله را جمع آوری کردند و در پژوهش دیگر 

۶9 کودک 1۳ تا 1۶ ساله در دوره ای چهار هفته ای ارزیابی شدند.

ــتفاده از گوشی هوشمند مشکلات بیشتری را  طبق این تحقیق، دختران در مورد اس
ــاله و حدود 15 درصد  گزارش کردند و به طور کلی 19 درصد نوجوانان 1۶ تا 1۸ س

نوجوانان 1۳ تا 1۶ ساله را شامل می شدند.
ــری را صرف تلفن همراه  ــیاری از جوانان می گویند که می خواهند زمان کمت ــا بس ام
کنند. تقریبا 9 نفر از 10 نوجوان 1۳ تا 1۶ ساله بررسی شدند که برای محدود کردن 
استفاده از تلفن هوشمند، دست کم یک سازوکار مانند قرار دادن آن در حالت بی صدا یا 
خاموش کردن اعلان ها )notifications( را امتحان کرده اند. تقریبا دو سوم نوجوانان 
1۶ تا 1۸ ساله هم سعی کرده  بودند استفاده از تلفن  را کاهش دهند، همچنین یک نفر 

از هر هشت نفر برای کاهش استفاده از تلفن تقاضای کمک کرده  بود.
دین برنت، دانشمند علوم اعصاب و نویسنده کتاب »چرا والدین شما تلفن شما را مسدود 
می کنند و چه باید کرد«، دریافته است که جوانان به طور فزاینده ای به استفاده معیوب 
از گوشی ها یشان آگاهی دارند و به دنبال کمک اند. به اعتقاد او مشارکت دادن جوانان در 
مقابله با اعتیاد به تلفن بهتر از انکار یا مسدود کردن گوشی تلفن است. او تاکید می کند 

که باید پذیرفت گوشی های همراه بخشی از زندگی شده اند.
به گفته محققان، راهبردهای موثر برای مقابله با اختلال و مشکلات مربوط به استفاده 
از گوشی هوشمند، خاموش کردن اعلان ها، قرار دادن تلفن در حالت »مزاحم نشوید« 

)Do Not Disturb( و همچنین گذاشتن آن در اتاقی دیگر در هنگام خواب است.
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محکومیت گوگل برای انحصارگرایی در جستجوی آنلاین

ارائه طرح »کلید قطع« اینترنت در جهت افزایش امنیت دیجیتال در مالزی

آن سوی 
مرزها

وزیر قانون و اصلاحات نهادی مالزی از تدوین لایحه ای برای ایجاد »کلید قطع« اینترنت 
در این کشور خبر داد که این لایحه قرار است در ماه اکتبر به پارلمان مالزی ارائه شود.

ازلینا عثمان سعید با انتشار بیانیه ای گفت پیش نویس قانون جدید که شامل مقررات 
مربوط به اجرای این طرح می شود در حال تدوین است تا امنیت دیجیتال را در مالزی 

افزایش دهد.
وزیر قانون مالزی به اینکه این کشور قصد مسدودسازی چه چیزی را دارد یا تحت چه 

شرایطی ممکن است دست به این کار بزند اشاره ای نکرد.
ــانه های اجتماعی و  ــور از ارائه دهندگان پلتفرم های رس ــد کرد دولت این کش او تاکی
ــتری در قبال نقش محصولاتشان در جرایم  پیام رسان ها می خواهد تا مسئولیت بیش
ــدری آنلاین بر عهده  ــد کلاهبرداری، محتوای غیراخلاقی و همچنین قل آنلاین مانن

بگیرند.
عثمان سعید یادآور شد چنین اقداماتی در حال حاضر در چارچوب های قانونی دیگر 

کشورها اجرایی شده است.
در متن این بیانیه به نام کشورهایی که مالزی در پی الگو گرفتن از آن هاست اشاره ای 

نشده است.
دولت مالزی همچنین در حال مطالعه اصلاحات پیشنهادی است تا قلدری سایبری را از 

لحاظ قانونی تعریف کرده و برای آن مجازات مرتبط تعیین کند.
یک روز پیش از بیانیه وزیر قانون مالزی، کمیسیون ارتباطات و چندرسانه ای این کشور 
به عنوان رگولاتور اینترنت اعلام کرد پلتفرم های رسانه های اجتماعی و پیام رسان های 
اینترنتی که بیش از هشت میلیون کاربر ثبت نامی در مالزی دارند باید تا تاریخ اول ژانویه 

2025 از این نهاد مجوز دریافت کنند.
بر این اساس، دریافت نکردن مجوز به برخورد قانونی با ارائه دهندگان این خدمات منجر 

خواهد شد.
ــبکه و  ــبکه، ارائه دهندگان خدمات ش ــهیلات ش پیش از این، تنها ارائه دهندگان تس

ارائه دهندگان خدمات محتوایی ملزم به دریافت مجوز از مالزی بودند.
ــازوکار جدید این نهاد به ایجاد یک  ــور تاکید کرده است س رگولاتور اینترنت این کش
اکوسیستم آنلاین امن تر و تجربه کاربری بهتر »به ویژه برای کودکان و خانواده ها« منجر 

خواهد شد.
ــازمان بین المللی حقوق بشر مستقر در لندن به همراه ۶۶ سازمان  »آرتیکل 19«، س
دیگر در نامه سرگشاده ای این اقدام مالزی را »سوءاستفاده آشکار از قدرت و حکم رانی 

ضعیف« توصیف کردند.
امضاکنندگان این نامه می گویند اقدامات پیشنهادی مالزی باعث »سرکوب رسانه های 

اجتماعی و جلوگیری از مشارکت عمومی در دموکراسی« خواهد شد.

یک قاضی فدرال حکم داد که گوگل با رفتار انحصاری در حوزه جستجوی آنلاین 
و تبلیغات مرتبط، قانون را زیر پا گذاشته است.

ــکا و گروه های ضد انحصار  ــتری آمری این حکم اولین پیروزی برای وزارت دادگس
ــت که شکایت های متعددی را برای به چالش کشیدن  در ایالات متحده آمریکا اس

تسلط شرکت های بزرگ فنآوری ثبت کرده اند.
این حکم در پی شکایت از گوگل به عنوان غول موتور جستجوی آنلاین صادر شد. 
گوگل کنترل حدود 90 درصد از بازار جستجوی آنلاین و 95 درصد در تلفن های 

هوشمند را در دست داد.

ــید که  ــت دادگاه به این نتیجه رس آمیت مهتا، قاضی فدرال در توضیح حکم نوش
گوگل یک انحصارگر است و برای حفظ انحصار خود عمل کرده است.

این حکم راه را برای یک محاکمه دیگر باز می کند که در آن به تعیین راه حل های 
احتمالی مانند فروپاشی شرکت یا الزام شرکت به توقف پرداخت سالانه میلیاردها 
دلار به سازندگان گوشی های هوشمند برای انتخاب گوگل به عنوان موتور جستجوی 

پیش فرض در این گوشی ها پرداخته خواهد شد.
گوگل می تواند علیه احکام دادگاه درخواست تجدیدنظر کند.

سهام شرکت آلفابت، شرکت مادر گوگل، 4.۳ درصد سقوط کرد.
ــش از 2۶ میلیارد دلار  ــال 2021 بی ــه گفته قاضی آمیت مهتا، گوگل تنها در س ب
ــرکت پیش فرض  ــتجوی این ش ــود که موتور جس ــرده تا مطمئن ش ــت ک پرداخ
ــت تا بتواند سهم غالب خود در بازار را حفظ  ــی های هوشمند و مرورگرها اس گوش

کند.
ــی های  ــتجوی پیش فرض در گوش به گفته قاضی اگر گوگل به عنوان موتور جس
ــرکت میلیاردها دلار را از دست خواهد  ــمند و مرورگرها تعیین نشود، این ش هوش

داد.
ــت که انحصارات  ــری از پرونده هایی اس ــم اولین تصمیم مهم در یک س ــن حک ای
ادعایی ابرشرکت ها در عرصه فن آوری را هدف گرفته است. در چهار سال گذشته، 
تنظیم کننده های ضدانحصار فدرال از شرکت هایی مثل گوگل، آمازون، متا و اپل به 

همین دلیل شکایت کرده اند.
ــتری بر سر این شکایت که مرورگر  ــافت در سال 2004 با وزارت دادگس مایکروس
ــت، به توافق  ــپلورر خود را برای کاربران ویندوز اجباری کرده اس وب اینترنت اکس

رسید.
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Knowledge-based companies attend D8 Technology Investment Meeting

Intl. congress on use of AI in infertility treatment slated for December

Attending the 6th Technology Investment 
Meeting (TIM) of D8 Technology Transfer and 
Exchange Network (D8 TTEN) held in Malaysia, 
Iranian knowledge-based firms showcased 
their capabilities.
They also actively participated in technical 
meetings in innovation and technology 
fields.
D8 includes major Muslim developing 
countries namely, Bangladesh, Egypt, 
Indonesia, Iran, Malaysia, Nigeria, Pakistan, 
and Turkey.
The main areas of cooperation of the 
member states include finance, banking, 
rural development, science and technology, 
humanitarian development, agriculture, 
energy, environment and health.
The 6th TIM meeting was held concurrently 
with the Malaysia Commercialization Year 

(MCY) Summit, on August 12-13, in Kuala 
Lumpur, Malaysia.
The objectives of the D8 Organization for 
Economic Cooperation are to improve 
developing countries’ positions in the 
world economy, diversify and create new 
opportunities in trade relations, enhance 
participation in decision-making at the 
international level, and provide a better 
standard of living.
The 5th Technology Investment Meeting was 
held in Tehran on February 2023 ,26-27, with 
participants from the group of eight Islamic 
developing countries.
TIM 2023 aimed at attracting capital to 
accelerate knowledge-based companies and 
startups and also attracting investors from 
D8 member states.
Some 105 knowledge-based companies, 
startups, and technology centers from Iran, 
Turkey, Armenia, Pakistan, Afghanistan, and 
Kenya, as well as 52 investors and business 
delegations from Iran, Turkey, Armenia, 
Bangladesh, Malaysia, Syria, Afghanistan, 
Kenya, and Guinea, participated in TIM 2023.
Delegations from Mongolia, China, Ukraine, 
and Canada attended the event online.

An international congress on the use of artificial 
intelligence (AI) in infertility treatment is scheduled 
to be held from December 11 to 13 at Tehran’s 
Shahid Beheshti University.
The congress aims to discuss and showcase the 
latest achievements and technologies of artificial 
intelligence in infertility diagnosis and treatment.
AI-based predictive models for the success of 
infertility treatments, embryo selection using 
machine learning, and ethical considerations 
in reproductive technologies are among the 
important topics of the congress.
In recent years, the integration of artificial 
intelligence into medical sciences has significantly 
improved the capability to diagnose, predict, and 

treat diseases.
Regarding infertility, AI can help enhance the 
effectiveness of treatment processes, increase 
diagnostic accuracy, predict treatment outcomes, 
and ultimately, improve the chances of success 
for infertile couples.














